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ACTA DE LA SESSIÓ DE 
Ajuntament Ple 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm.  12 /2016 
Caràcter: ordinària  
Data: 25 de novembre de 2016 
Horari: de 11.00   a les 16.00  h. 
Lloc: Sala de Plens de Paeria 
 
 
Hi assisteixen: 
 
Àngel Ros Domingo,  Paer en cap  
Montserrat  Mínguez García, Regidora 
Félix Larrosa Piqué,  Regidor 
Xavier Rodamilans de la O, Regidor 
Rafael Peris Martín, Regidor 
Montserrat Parra Albà, Regidora 
Joan Gómez López, Regidor 
Sara Mestres Llussà, Regidora 
Antoni Postius Terrado, Regidor 
Maria Carme Culleré Llavoré, Regidora 
Francesc Josep Cerdà Esteve, Regidor 
Cristina Núria Simó Andreu, Regidora 
Rosa Maria Salmerón Pallarés, Regidora 
Marta Gispert Rocasalbas, Regidora 
Angeles E. Ribes Duarte, Regidora 
José Luis Osorio Fernández, Regidor 
Daniel Rubio Ruiz, Regidor 
José Maria L. Córdoba Alós, Regidor 
Carles Vega Castellví, Regidor 
Josep Maria Baiget Marqués, Regidor 
Núria Marín Casas, Regidora 
Pau Juvillà Ballester, Regidor 
Francesc Gabarrell Guiu, Regidor 
Dolores López Aguilar, Regidora 
Joan Vilella Jounou, Regidor 
Carlos González Iglesias Regidor 
Sergio Talamonte Sánchez  Regidor 
Jesús Gutiérrez Bustillo,  Secretari 
Jordi Sanuy Vallés,  Interventor 
Ma. Luisa Sanz Llavallol Tresorera  
Montse Tomàs Pallerols,  Oficial Major 
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ORDRE DEL DIA 
 
1.-  APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ FETA EL DIA 7 -10-2016 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar l’acta de la sessió feta el dia 7 d’octubre de 2016. 
 
 
2.- DONAR COMPTE DELS DECRETS DICTATS PER L’ALCALDI A DES DEL 
DARRER PLE 
 
La Corporació resta assabentada dels decrets dictats per l’Alcaldia des del darrer Ple i 
que van del núm. 6579 fins al núm. 7513, ambdós inclosos.  
 
 
3.- DONAR COMPTE ESPECÍFIC DE DECRETS D’ALCALDIA 
 
La corporació resta assabentada dels següents decrets dictats per l ‘Alcaldia: 
 

- Decret de 21-10-2016 de nomenament de de nous membres del Consell 
Municipal del a Gent Gran. 

 
- Decret de 24-10-2016 d’aprovació de la Instrucció sobre l’ús dels sistemes i 

tecnologies de la informació i comunicació per part del personal al servei de 
l’Ajuntament de Lleida i de la “Norma tècnica de seguretat per als usuaris dels 
sistemes d’informació de l’Ajuntament de Lleida”.  

 
- Decret de 26-10-2016 de nomenament de membres del consell Municipal pels 

Drets de les persones lesbianes, gais, transsexuals, bisexuals, intersexuals i 
queer i contra la Lgtbifòbia de la ciutat de Lleida. 

 
- Decret de 2-11-2016 de nomenament de nous membres del consell Municipal de 

Persones amb Discapacitat de Lleida i del Plenari d’aquest. 
 

- Decret de 2-11-2016 de nomenament de representant de l’Ajuntament de Lleida 
en el Comitè Local de Creu Roja de Lleida al regidor  Sr. Joan Gómez López.  
 
 

 
4.- FIXACIÓ DE LA DATA DEL PLE ORDINARI DEL PROPER MES DE DESEMBRE  
 
El senyor alcalde dona compte de l’acord de la Junta de Portaveus pel qual es va fixar 
que el Ple ordinari corresponent al mes de desembre es farà el dia 23 de desembre.  
 
Amb 25 vots a favor i 2 abstencions del Grup Municipal del Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar aquest canvi de data.  
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5.- ACORD RELATIU A L’INFORME SOBRE LA PROPOSTA DE DELIMITACIÓ  
D‘ÀREES BÀSIQUES DE SALUT DE LLEIDA CIUTAT PRESENTA DA PEL SERVEI 
CATALÀ DE LA SALUT 
 
Mitjançant Decret 84/1985, de 21 de març (DOGC núm. 527 de 10-4-1985) es van 
aprovar les mesures per a la reforma de l’atenció primària de salut a Catalunya, les 
quals s’han consolidat mitjançant la publicació de la Llei 15/1990, de 9 de juliol, 
d’ordenació sanitària de Catalunya, que configura l’àrea bàsica de salut com a unitat 
territorial on es presta l’atenció primària de salut d’accés directe a la població. Entre les 
previsions d’aquest Decret hi ha la delimitació de les àrees bàsiques de salut com a 
unitats territorials en què es presta l'assistència primària d'accés directe de la població.  
 
D'acord amb això, mitjançant ordres successives del Departament de Salut, es va 
sectoritzar l'atenció primària de salut a Catalunya amb l'establiment d'àrees bàsiques de 
salut.  
 
Mitjançant escrit presentat el 28 de setembre de 2016 al registre d’entrada de 
l’Ajuntament de Lleida,  amb nº 40867,  el Gerent del Servei Català de la Salut remet a 
l’ajuntament una proposta d’actualització de la distribució de les ABS de Lleida i sol·licita 
s’emeti un informe preceptiu al respecte. 
 
Donat l’informe emès pel Regidor de les Polítiques per als Drets de les Persones en el 
sentit que aquest nou plantejament garanteix una millor distribució i aproximació per a 
les persones usuàries, a les àrees bàsiques de salut (ABS) i centres d’atenció primària 
(CAP), segons els carrers i partides, adaptats als nous equipaments i infraestructures. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de l’Alcaldia: 
 
1r. Informar favorablement l’actualització de la distribució de les ABS de Lleida, 
presentada en el registre general de l’Ajuntament en data 28 de setembre de 2016 i 
d’acord amb l’informe de la Regidoria de les Polítiques per als Drets a les Persones. 
 
2n. Comunicar el present acord a la Gerència del Servei Català de la Salut i a la 
Regidoria de les Polítiques per als Drets de les Persones.  
 
 
6.- APROVACIÓ DE LA MODIFICACIÓ DELS ESTATUTS DEL C ONSORCI PER A LA 
GESTIÓ DEL SERVEI D’ACOLLIMENT A PERSONES SENSE LLA R 
 
Vista la proposta del regidor de Polítiques per als drets de les persones, amb 22 vots a 
favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, PP i Comú de Lleida, 2 vots en contra del 
Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP i 3 abstencions del Grup Municipal d’ERC-
Avancem, s’acorda: 
 
1r. Aprovar la proposta de modificació dels Estatuts del Consorci per a la gestió del 
servei d’acolliment a persones sense llar, acordada pel Consell General d’aquest 
Consorci en sessió del dia 4 de novembre de 2016, en els termes exposats 
anteriorment. 
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2n. Donar trasllat d’aquest acord al Consorci per a la gestió del servei d’acolliment a 
persones sense llar i a la Intervenció municipal, per al seu coneixement i efectes 
escaients. 
 
 
7.- APROVACIÓ DE LES BASES I LA CONVOCATÒRIA DEL CO NCURS DE 
FOTOGRAFIA LLEIDA CIUTAT ACCESSIBLE 
 
Vista la proposta del regidor de Polítiques per als drets de les persones, per unanimitat 
s’acorda: 
 
Aprovar les bases i convocatòria del concurs de fotografia, Lleida Ciutat Accessible, que 
comporta una aportació econòmica  de 500€ repartits de la següent manera: 
 

- L’Alumne/na guanyador/a, rebrà un sec de 200 € per material escolar. 
 

- L’Escola de l’alumne/a guanyador/a rebrà un xec de 300€ per a invertir en 
material per a l’escola. 
 

- Disposar que la despesa d’aquest premi vagi a càrrec de la partida número 
05231048100 a càrrec del pressupost 2017. 

 
 
 
8.- APROVACIÓ DEL PLA LOCAL DE JOVENTUT 2016-2020 
 
Atès que el Pla Nacional de la Joventut de Catalunya 2020 és l’instrument de 
planificació estratègica de les polítiques de Joventut i obliga amb força normativa totes 
les administracions que fan polítiques dins del territori català. 
 
Atès que a nivell local, el Pla Nacional de la Joventut de Catalunya 2020 estableix els 
plans locals de joventut com instruments que han de permetre fer polítiques integrals de 
joventut des de la proximitat municipal.  
 
D’acord amb aquesta normativa el Departament de Joventut de la Regidoria de 
Polítiques per als Drets de les Persones ha elaborat el Pla Local de Joventut de Lleida 
per al període 2016/2020 
 
Vista la proposta del regidor de Polítiques per als drets de les persones, amb 20 vots a 
favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP i 7 abstencions dels grups municipals 
d’ERC-Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, s’acorda: 
 
Aprovar el Pla Local de Joventut 2016-2020 
 
 
9.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE EL  DEPARTAMENT 
D’ENSENYAMENT I L’AJUNTAMENT DE LLEIDA PER AL PROJE CTE “BICICLETES 
PER L’HORTA”, D’ATENCIÓ EDUCATIVA A LA DIVERSITAT D E L’ALUMNAT 
D’EDUCACIÓ SECUNDÀRIA DEL MUNICIPI, EN EL MARC DELS  PROGRAMES DE 
DIVERSIFICACIÓ CURRICULAR 
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L’article 18.5 del Decret 187/2015, de 25 d’agost, d’ordenació dels ensenyaments de 
l’educació secundària obligatòria, estableix que els centres docents podran desplegar 
mesures específiques d’atenció a la diversitat per a tercer i quart curs d’ESO. Aquestes 
mesures tenen un caràcter orientador i d’estímul cap a la continuïtat formativa per a 
alumnes amb dificultats d’aprenentatge i, de vegades, amb risc d’abandonament 
escolar. Són estratègies de diversificació curricular que permeten organitzar  el 
currículum d’acord amb els àmbits d’aprenentatge i, si escau, amb una clara orientació 
pràctica. 
 
Vista la proposta de la regidora de Polítiques a favor de la Creativitat, la cultura, 
l’Educació i els Esports, per unanimitat s’acorda: 
 
Aprovar el conveni de col·laboració entre l’administració de la Generalitat de Catalunya, 
mitjançant el Departament d’Ensenyament, i l’Ajuntament de Lleida per al projecte  
“Bicicletes per l’horta” en el marc de les mesures específiques d’atenció a la diversitat 
dels alumnes de l’educació secundària obligatòria del municipi. 
 
 
10.- APROVACIÓ DEL MANIFEST DEL DIA INTERNACIONAL D E LA CIUTAT 
EDUCADORA 
 
Per crear consciència de la importància de l'educació a la ciutat i visualitzar el 
compromís dels governs locals amb l'educació, l'Assemblea General de l'Associació 
Internacional de Ciutats Educadores (AICE) va acordar celebrar el proper 30 de 
novembre de 2016 la primera edició del Dia Internacional de la Ciutat Educadora. 
 
D’aquesta forma es pretén posar en valor i donar a conèixer la tasca que les ciutats 
duen a terme per tal que noves ciutats, entitats ciutadanes, experts i representants de la 
societat civil i del sector privat se sumin al compromís de construir ciutats educadores.  
 
Amb aquesta celebració global, l'AICE pretén contribuir també a la consecució de 
l'Agenda 2030 per a un Desenvolupament Sostenible. Aquesta agenda, elaborada 
mitjançant un diàleg sense precedents entre els estats membres de les Nacions Unides, 
els governs locals, la societat civil, el sector privat i altres agents, atorga especial 
importància a les ciutats (Objectiu de Desenvolupament Sostenible 11) i a l'educació de 
qualitat per a tots i al llarg de la vida (ODS4). Per això, el Comitè Executiu i el 
Secretariat de l'AICE conviden les ciutats a donar testimoni i a renovar el seu 
compromís amb la Carta de Ciutats Educadores mitjançant l'organització d'un programa 
d'activitats al llarg d'aquest dia. 
 
Per tant s’ha convidat les 480 ciutats de 35 països de 5 continents que avui componen 
l'Associació i en totes aquelles altres que vulguin comprometre’s amb l'educació a 
celebrar el Dia Internacional de la Ciutat Educadora.  
 
Des de la Secretaria General de l’AICE s’ha elaborat un manifest únic per a difondre 
aquesta idea entre totes les ciutats i la societat civil per avançar en aquest compromís 
global. 
 
Lleida com a ciutat Coordinadora de la Xarxa Estatal de Ciutats Educadores(RECE) 
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triada en l'Assemblea General de la RECE celebrada a Rivas Vaciamadrid el passat 14 
de gener. Aquest reconeixement suposa per a la nostra ciutat una responsabilitat que 
assumim amb el desig d'oferir a la RECE i a tots els municipis, el nostre ferm 
compromís i la nostra voluntat de dur a terme un treball estricte i de qualitat que reforci i 
enforteixi les accions municipals de les Ciutats Educadores. 
 
Vista la proposta de la regidora de Polítiques a favor de la Creativitat, la cultura, 
l’Educació i els Esports, amb 23 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, 
ERC-Avancem, PP i Comú de Lleida i 2 vots en contra del Grup Municipal de Crida per 
Lleida-CUP,  s’acorda: 
 
1r.  Aprovar el Manifest del Dia Internacional de la Ciutat Educadora  
 
2n.  Fer-ne la difusió corresponent entre la ciutadania de l’esmentat manifest 
 
 
11.- CLASSIFICACIÓ DEL CONSORCI DEL TURÓ DE LA SEU VELLA DE 
CONFORMITAT AMB L’ESTABLERT A LA DISPOSICIÓ ADDICIO NAL 12A. DE LA 
LLEI 7/1985 DE 2 D’ABRIL, REGULADORA DE LES BASES D E RÈGIM LOCAL  
 
La Llei 27/2013 de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració 
Local, va modificar al seu art. 1.37 la Disposició addicional dotzena de la Llei 7/1985, 
reguladora de les Bases de Règim Local (LRBRL). 
 
Aquesta DA 12a de la LRBRL estableix l’obligació de classificar els consorcis i 
determinar el nombre màxim de membres dels seus òrgans de Govern així com 
determinar el nombre i retribucions màximes que percebran el personal directiu a càrrec 
d’aquests ens dependents. 
 
La competència correspon al Ple i pel que respecta als consorcis adscrits a l’Ajuntament 
de Lleida, s’ha de procedir a la implementació dels efectes d’aquesta classificació. En el 
cas de que aquest efectes no s’ajustin a l’establert en els seus estatuts s’ha de procedir 
a la seva adaptació.  
 
La classificació dels ens dependents, d’acord amb el previst a la DA 12ª de la LRBRL, 
en el seu apartat 2, s’ha de realitzar en tres grups, atenent a les característiques 
següents: 
 

• Volum o xifra de negoci i volum d’inversió 
• Nombre de treballadors 
• Necessitat o no de finançament públic i característiques del seu sector d’activitat 

 
Aquesta classificació determina el nombre màxim de membres dels consells 
d’administració i dels òrgans superiors de govern o administració de les entitats, la 
fixació del nombre mínim i màxim de directius i la quantia màxima de la seva retribució. 
 
Vista la classificació en els grups 1, 2 i 3 als ens dependents a que fa referència l’acord 
de l’Ajuntament Ple de data 25/09/2015: 
 
Grup 2:  
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• Que l’import net de la xifra de negoci (que no la totalitat dels seus ingressos), o 

pressupost en el cas d’entitats que comptin amb pressupost administratiu, sigui 
superior a 300.000,00 € i no excedeixi d’1.000.000,00 €. 

• Que el nombre de treballadors sigui  igual o superior a 5. 
 
Vista la proposta de la presidenta de la Comissió Informativa de Polítiques de Gestió 
dels Recursos, la Seguretat Pública i l’Organització Municipal, per unanimitat s’acorda: 
 
1r. Aprovar la classificació del Consorci del Turó de la Seu Vella segons el següent 
detall: 
 

Entitat 

Pressupost 
o import net 
xifra de
negoci 

Nombre 
treballadors 

Necessitat de 
finançament 
públic 

Sector Proposta 
classificació 

Nombre 
màxim 
membres 
consell 
administració 

Consorci 
Turó de 
la Seu 
Vella 

720.410,49 10 Si 

Gestionar el 
Conjunt 
monumental 
del Turó de 
la Seu Vella 
de Lleida 

2 
 

12 
 

 
 
2n. Aprovar que el nombre màxim de membres del consell d’administració i dels òrgans 
superiors de govern o d’administració sigui 12. 
 
3r. Aprovar l’estructura organitzativa del Consorci del Turó de la Seu Vella, d’acord amb 
el quadre següent: 
 

 
Número 
màxim de 
directius 

Retribució 
bàsica 
màxima 

% màxim 
complement 
lloc sobre 
retribució 
bàsica 

% màxim 
complement 
variable 
sobre 
retribució 
bàsica 

Retribució 
màxima total 

Grup 2 2 50.000,00 20% 10% 65.000,00 
 
 
 
 
12.- DONANT COMPTE DELS ESTATS D’EXECUCIÓ DELS PRES SUPOSTOS DE 
L’AJUNTAMENT, OOAA I EMPRESES A 30/09/2016 
 
La Corporació resta assabentada de l’estat d’execució dels pressupostos i del moviment 
de la Tresoreria de l’Ajuntament, Organismes Autònoms i la societat mercantil de capital 
íntegrament municipal a 30/06/2016, en compliment d’allò disposat a l’article 207 del 
Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i article 84 de les Bases d’Execució del 
Pressupost Municipal. 
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13.- INFORME DONANT COMPTE DE LA TRAMESA DE DADES A L MINISTERI 
D’HISENDA I ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES CORRESPONENT AL TERCER 
TRIMESTRE DE 2016, D’ACORD AMB L’ORDRE HAP/2105/201 2, D’1 D’OCTUBRE, 
RELATIU AL PRESSUPOST DE L’EXERCICI 2016 
 
En compliment del que es disposa a l’article 16 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 
d’octubre, s’ha elaborat l’informe referent a l’actualització de dades d’execució del 
pressupost i dels estats financers de les entitats que formen part del sector de les 
administracions públiques d’aquesta Corporació, corresponents al tercer trimestre de 
l’exercici 2016. 
 
Així mateix, l’informe inclou les dades corresponents a l’informe d’avaluació actualitzada 
del compliment de l’objectiu que contempla la Llei orgànica 2/2012 i que suposa que el 
pressupost en execució de les entitats que formen part del sector de les administracions 
públiques d’aquesta Corporació amb projecció a final d’exercici, compleix objectiu 
d’estabilitat pressupostària i la regla de despesa. 
 
En conseqüència, s’acorda: 
 
Donar-se per assabentats de l’informe esmentat a què es refereix l’article 16 de l’Ordre 
HAP/2105/2012, d’1 d’octubre i de la tramesa al Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques de l’esmentada documentació.  
 
 
14.- APROVACIÓ CONVENI DE CESSIÓ D’ÚS DE LES INSTAL ·LACIONS DEL 
CAMP DE FUTBOL DE BALAFIA  
 
Atès el conveni de col·laboració signat entre la Unió Esportiva Balàfia i la Paeria el dia 5 
d’abril de 2004, on l’Ajuntament de Lleida es comprometia a cedir la gestió de les 
instal·lacions municipals, el servei de bar i la publicitat estàtica a la Unió Esportiva 
Balàfia. Així mateix, el 6 de juny de 2006, ambdues entitats van signar un conveni de 
col·laboració per a la construcció d’un camp de gespa artificial en les instal·lacions del 
camp de futbol municipal de Balàfia 
 
Atès que el Servei d’Esports de l’Ajuntament de Lleida, a través del Consell Assessor 
Municipal de l’Esport, va endegar l’any 2013 un Pla Director de l’Esport. Aquest  Pla  
preveu entre els seus objectius construir, ampliar i millorar les instal·lacions esportives 
existents a la ciutat, i vetllar per la seva plena utilització. Les instal·lacions esportives 
tenen una importància vital en el desenvolupament de l’esport d’una ciutat. De la 
diversitat d’aquestes instal·lacions, de les seves possibilitats d’accés i del seu estat de 
manteniment en depèn en gran mesura la pràctica de l’esport.  
 
Atès que ambdues entitats consideren convenient formalitzar un conveni de 
col·laboració per a la cessió d’ús de les instal·lacions municipals dels camps de futbol 
de Balàfia. 
 
Vista la proposta de la regidora de Gestió dels recursos municipals, la hisenda municipal 
i polítiques de transparència, per unanimitat s’acorda: 
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1r.  Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i la Unió Esportiva 
Balàfia relativa cessió  d’ús de les instal·lacions municipals dels camps de futbol de 
Balàfia. 
 
2n. Donar trasllat d’aquesta resolució a la Unió Esportiva Balàfia, als efectes oportuns. 
 
 
 
15.- APROVACIÓ CONVENI DE CESSIÓ D’ÚS DE LES INSTAL ·LACIONS DEL 
CAMP DE FUTBOL DE PARDINYES  
 
Atès el conveni de col·laboració signat entre el Club de Futbol Pardinyes i la Paeria el 
dia 5 d’abril de 2004, on l’Ajuntament de Lleida es comprometia a cedir la gestió de les 
instal·lacions municipals, el servei de bar i la publicitat estàtica al Club de Futbol 
Pardinyes. Així mateix, el 6 de juny de 2006, ambdues entitats van signar un conveni de 
col·laboració per a la construcció d’un camp de gespa artificial en les instal·lacions del 
camp de futbol municipal de Pardinyes. 
 
Atès que el Servei d’Esports de l’Ajuntament de Lleida, a través del Consell Assessor 
Municipal de l’Esport, va endegar l’any 2013 un Pla Director de l’Esport. Aquest  Pla  
preveu entre els seus objectius construir, ampliar i millorar les instal·lacions esportives 
existents a la ciutat, i vetllar per la seva plena utilització. Les instal·lacions esportives 
tenen una importància vital en el desenvolupament de l’esport d’una ciutat. De la 
diversitat d’aquestes instal·lacions, de les seves possibilitats d’accés i del seu estat de 
manteniment en depèn en gran mesura la pràctica de l’esport.  
 
Atès que ambdues entitats consideren convenient formalitzar un conveni de 
col·laboració per a la cessió d’ús de les instal·lacions municipals dels camps de futbol 
de Pardinyes. 
 
Vista la proposta  de la regidora de Gestió dels recursos municipals, la hisenda 
municipal i polítiques de transparència, per unanimitat s’acorda: 
 
1r. Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i el Club de Futbol 
Pardinyes per a la cessió  d’ús de les instal·lacions municipals dels camps de futbol de 
Pardinyes. 
 
2n. Donar trasllat d’aquesta resolució al Club de Futbol Pardinyes, als efectes oportuns. 
 
 
16.- APROVACIÓ DE L’ADDENDA AL CONVENI DE COL·LABOR ACIÓ PER A LA 
SUBSTITUCIÓ DE LA GESPA ARTIFICIAL A LES INSTAL·LAC IONS MUNICIPALS 
DE FUTBOL DE BALÀFIA  
 
Atès que en data 27 de juliol de 2016, l’Ajuntament de Lleida signà un conveni de 
col·laboració amb la Unió Esportiva Balàfia, amb la finalitat de consolidar i incrementar 
de forma especial les activitats d’aquesta entitat, mitjançant la construcció d’un camp de 
futbol 7 a les instal·lacions municipals de futbol de Balàfia. 
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Atès que la Unió Esportiva Balàfia ha demanat (a instàncies de l’entitat financera i amb 
la finalitat de formalitzar el crèdit per la realització de les obres de substitució de la 
gespa al terreny de joc municipal)  afegir la següent addenda al conveni, on es 
concreten domiciliacions i quotes de pagament. 
 
Atès que la clàusula quarta d’aquest conveni diu: 
 
“QUARTA.- Finançament de l’operació 
Per finançar el cost de l’execució de les obres abans esmentades, la Unió Esportiva 
Balàfia concertarà una operació de crèdit amb una entitat financera per una termini de 
deu anys, podent-se amortitzar anticipadament de forma parcial sense penalització o 
cancel·lar totalment sense cost.” 
 
Vist que l’Ajuntament de Lleida va endegar a l’any 2013 un Pla Director de l’Esport a 
Lleida que preveu entre els seus objectius el construir, ampliar i millorar les 
instal·lacions esportives existents a la ciutat, i vetllar per la seva plena utilització. Les 
instal·lacions esportives tenen una importància vital en el desenvolupament de l’esport 
d’una ciutat. De la diversitat d’aquestes instal·lacions, de les seves possibilitats d’accés i 
del seu estat de manteniment en depèn en gran mesura la pràctica de l’esport. 
 
Vista la proposta  de la regidora de Gestió dels recursos municipals, la hisenda 
municipal i polítiques de transparència, amb 23 vots a favor dels grups municipals del 
PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem i PP, 2 vots en contra del Grup Municipal de Comú de 
Lleida i 2 abstencions del Grup Municpal de Crida per Lleida-CUP, s’acorda: 
 
1r. Aprovar l’addenda al conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i la Unió 
Esportiva Balàfia relativa a la concessió d’una subvenció plurianual al club per fer front a 
les quotes de l’operació financera corresponent a la construcció d’un camp de gespa 
artificial a les instal·lacions municipals de futbol de Balàfia. 
 
2n. Donar trasllat d’aquesta resolució a la Unió Esportiva Balàfia, als efectes oportuns. 
 
 
 
17.- APROVACIÓ DE L’ADDENDA AL CONVENI DE COL·LABOR ACIÓ PER A LA 
SUBSTITUCIÓ DE LA GESPA ARTIFICIAL A LES INSTAL·LAC IONS MUNICIPALS 
DE FUTBOL DE PARDINYES   
 
Atès que en data 1 d’agost de 2016, l’Ajuntament de Lleida signà un conveni de 
col·laboració amb el Club de Futbol Pardinyes, amb la finalitat de consolidar i 
incrementar de forma especial les activitats d’aquesta entitat, mitjançant la construcció 
d’un camp de futbol 7 a les instal·lacions municipals de futbol de Pardinyes. 
 
Atès que el Club de Futbol Pardinyes ha demanat (a instàncies de l’entitat financera i 
amb la finalitat de formalitzar el crèdit per la realització de les obres de substitució de la 
gespa al terreny de joc municipal)  afegir la següent addenda al conveni, on es 
concreten domiciliacions i quotes de pagament. 
 
Atès que la clàusula quarta d’aquest conveni diu: 
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“QUARTA.- Finançament de l’operació 
Per finançar el cost de l’execució de les obres abans esmentades, el Club de Futbol 
Pardinyes concertarà una operació de crèdit amb una entitat financera per una termini 
de deu anys, podent-se amortitzar anticipadament de forma parcial sense penalització o 
cancel·lar totalment sense cost.” 
 
Vist que l’Ajuntament de Lleida va endegar a l’any 2013 un Pla Director de l’Esport a 
Lleida que preveu entre els seus objectius el construir, ampliar i millorar les 
instal·lacions esportives existents a la ciutat, i vetllar per la seva plena utilització. Les 
instal·lacions esportives tenen una importància vital en el desenvolupament de l’esport 
d’una ciutat. De la diversitat d’aquestes instal·lacions, de les seves possibilitats d’accés i 
del seu estat de manteniment en depèn en gran mesura la pràctica de l’esport. 
 
Vista la proposta  de la regidora de Gestió dels recursos municipals, la hisenda 
municipal i polítiques de transparència, amb 23 vots a favor dels grups municipals del 
PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem i PP, 2 vots en contra del Grup Municipal de Comú de 
Lleida i 2 abstencions del Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP, s’acorda: 
 
1r. Aprovar l’addenda al conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i el Club 
de Futbol Pardinyes relativa a la concessió d’una subvenció plurianual al club per fer 
front a les quotes de l’operació financera corresponent a la construcció d’un camp de 
gespa artificial a les instal·lacions municipals de futbol de Pardinyes.  
 
2n. Donar trasllat d’aquesta resolució al Club de Futbol Pardinyes, als efectes oportuns. 
 
 
18.- APROVACIÓ DE LA POSADA A DISPOSICIÓ DE LA GENE RALITAT DE 
CATALUNYA, MITJANÇANT LA CESSIÓ D’ÚS, D’UNA FINCA M UNICIPAL, 
SITUADA A L’AVINGUDA DE PINYANA 6, PER TAL DE DESTI NAR-LA A LA 
CONSTRUCCIÓ DE L’ESCOLA DE PINYANA  
 
Vista la proposta de l’Oficialia Major, per unanimitat s’acorda: 
 
1r.- Posar a disposició de la Generalitat de Catalunya, Departament d’Ensenyament, 
mitjançant la fórmula de cessió d’ús, una finca municipal, situada a l’avinguda de 
Pinyana, núm. 6 de Lleida, per tal de destinar-la a la construcció i posada en 
funcionament de l’Escola Pinyana. La finca objecte de cessió té la descripció següent: 
 
“URBANA: Finca EC. Terreny de forma trapezoïdal situada al terme de Lleida, destinat 
al sistema d’equipaments públic dins la Unitat d’Actuació número 22 situada a Balafia. 
Té una superfície de 8.888,25 metres quadrats. Limita: al Nord, amb carrer Gandhi; Al 
Sud, amb avinguda de Pinyana; a l’Est, amb carrer de les Valls d’Andorra; y a l’Oest, 
amb avinguda Marimunt. Correspondència registral: amb les finques del registre 
aportades a la reparcel·lació.” 
 
Inscripció: Registre de la Propietat de Lleida número 1, Volum 2691, Llibre 1838 de 
Lleida, Foli 182, finca número 99326. 
 
Referència cadastral:1816801CG0111F0001PK 
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2n.- La finca objecte de cessió d’ús s’ha de destinar a la construcció de l’Escola 
Pinyana. A tal efecte, si la finca cedida no es destina a la finalitat esmentada en el 
termini de cinc anys o deixa de destinar-se a dita finalitat dins dels 30 anys següents, el 
bé objecte de cessió d’ús revertirà automàticament de ple dret a favor de l’Ajuntament 
de Lleida, en els termes que resulten de l’article 50 del Decret 336/1988, de 17 
d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament de Patrimoni dels Ens Locals. 
 
En tot cas, operarà la reversió tant del bé, objecte de cessió d’ús, com de les 
instal·lacions i construccions existents sobre la finca i a favor de l’Ajuntament de Lleida, 
transcorregut el termini de 30 anys, a comptar de la data en que es faci efectiva la 
cessió acordada. 
 
La reversió de les construccions a favor de l’Ajuntament ho serà en les condicions que 
faci possible continuar oferint el servei educatiu d’acord amb la normativa vigent. 
 
3r.- El solar és apte per al seu correcte destí com a equipament escolar, no té cap 
condicionant mediambiental i compta amb abastament d’aigua, evacuació d’aigües, 
subministrament d’energia elèctrica amb potencia suficient per l’execució de l’obra i 
posterior correcte funcionament de l’equipament escolar així com amb la instal·lació 
d’una estació transformadora d’energia – en el supòsit de ser necessari – amb la 
potencia suficient, tant per a la construcció del centre com pel seu funcionament, que 
s’ubicarà fora del solar, xarxa telefònica i conducció de gas – en cas de disposar-ne, i 
els vials que limiten amb el solar es trobaran pavimentats amb la calçada i tindran 
encintades les voreres. 
 
Correspondrà a l’Ajuntament qualsevol despesa per les actuacions urbanístiques que 
puguin afectar a l’immoble cedit, i adoptar les mesures necessàries per aconseguir el 
seu destí a plena satisfacció del cessionari, sense cap cost o càrrega per aquest, i 
eliminant qualsevol obstacle que pugui impedir la correcta execució de les obres.   
 
La construcció de l’equipament escolar a que fa referència aquest acord podrà ser dut a 
terme per la pròpia Generalitat de Catalunya o per un tercer mitjançant qualsevol negoci 
jurídic, si bé, la prestació del servei educatiu en el mateix haurà d’efectuar-lo únicament 
la Generalitat de Catalunya. 
 
4rt.- La quota de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres que s’acrediti per la 
construcció del centre, en base a l’article 103 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, 
gaudirà d’una bonificació del 95% atès que es tracta d’una construcció d’especial interès 
o utilitat municipal. S’estableixen també les exempcions i bonificacions previstes en les 
ordenances Fiscals Municipals. 
 
5è.- Tant el solar com la construcció que es faci al seu damunt, seran propietat del 
municipi, quedaran afectats a ús públic educatiu i anirà a càrrec de l’Ajuntament la 
conservació, manteniment, neteja, subministraments i vigilància. 
 
L’Ajuntament no podrà destinar ni el solar ni la construcció realitzada, a una finalitat 
diferent a la que es objecte de la posada a disposició, sense l’autorització prèvia del 
Departament d’Ensenyament, d’acord amb el corresponent expedient administratiu 
d’autorització prèvia a la desafectació. 
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6è.- L’ús del centre i de les seves instal·lacions fora de l’horari escolar, es regirà per la 
normativa vigent. 
 
7è.- L’eficàcia d’aquest acord resta condicionada a què en el termini de 30 dies en què 
l’expedient romandrà a informació pública no hi hagi reclamacions ni al·legacions. 
 
8è.- Es faculta a l’Il·lm. Sr. Alcalde per a la signatura de la documentació que sigui 
necessària per a l’efectivitat del que es disposa en el present acord.” 
 
 
19.- APROVACIÓ PROVISIONAL DE LA MODIFICACIÓ PUNTUA L DEL PLA 
GENERAL D’ORDENACIÓ URBANA DE LLEIDA PER A LA SUPRE SSIÓ DE 
BARRERES A L’ACCESSIBILITAT EN EDIFICIS D’HABITATGE S EXISTENTS 
(DISPOSICIÓ ADDICIONAL 16A) 
 
Vista la proposta del coordinador tècnic de Planejament urbanístic, per unanimitat dels 
27 regidors presents que representen la majoria absoluta dels membres de la 
corporació, s’acorda: 
 
1r. Aprovar provisionalment la Modificació puntual del Pla general d’ordenació urbana de 
Lleida per a la supressió de barreres a l’accessibilitat en edificis d’habitatges existents 
(disposició addicional 16a), promoguda per l’Ajuntament de Lleida. 
  
2n. Traslladar l’acord a la Comissió Territorial d’Urbanisme per a la seva aprovació 
definitiva, d’acord amb el que preveu l’art. 79 del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, 
modificat per la Llei 3/2012, del 22 de febrer, de modificació del Text refós de la Llei 
d’urbanisme. 
 
 
20.- APROVACIÓ DEFINITIVA DE LA MODIFICACIÓ DE L’OR DENANÇA 
REGULADORA DELS ESTABLIMENTS DE PÚBLICA CONCURRÈNCI A DE LLEIDA 
 
Vista la proposta del coordinador tècnic de Planejament urbanístic, amb 22 vots a favor 
dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, Crida per Lleida-CUP i PP i 5 abstencions dels 
grups municipals d’ERC-Avancem i Comú de Lleida, s’acorda: 
 
Primer.- Estimar les al·legacions següents: 
 
1.1.- Formulades pel Senyor Jesus Uriol Chavarriga, (registre d’entrada num 37244) i en 
conseqüència: 
 
1.1.1.- Revisar els articles 19.6 i 19.7 de l’Ordenança en el sentit de substituir el terme 
“entitat acreditada de prevenció de la contaminació acústica (EPCA)” per “entitats 
col·laboradores de l’Administració en matèria de contaminació acústica (EC-PCA)”. 
 
1.1.2.- Afegir el següent paràgraf a l’article 25.3.a: Per garantir-ne el compliment, 
l’ajuntament podrà exigir la presentació d’un estudi d’impacte acústic i la instal·lació 
d’equips limitadors de so amb enregistrador.  
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 1.2.- Formulades per l’entitat CRIDA PER LLEIDA-CUP (registre d’entrada num 38472) 
i en conseqüència: 
 
1.2.1.- Tenir en consideració les observacions efectuades, concretant el redactat de 
l’article 19.7 següent: L’actuació inspectora en les tasques d’inspecció i control de les 
activitats l’efectua el personal acreditat al servei de l’administració ja sigui directament o 
mitjançant la delegació de funcions prevista per la legislació vigent, o bé, en cas que es 
justifiqui que no sigui possible per motius tècnics i/o humans, per part d’entitats 
col·laboradores de l’Administració en matèria de contaminació acústica (EC-PCA). 
 
1.2.2.- Adició d’un nou apartat en l’apartat 3) de l’article 24 “Rètol de característiques”. 
Article 24.3) “Les plaques o rètols normalitzats previstos pels paràgrafs anteriors s'han 
de redactar, d'acord amb la normativa de política lingüística, en tot cas en català, sense 
perjudici que el titular en vulgui disposar també de redactades en altres llengües.” 
 
1.2.3.- Incorporar l’article amb el redactat que estableix la legislació vigent. Per raó de 
sistemàtica de l’Ordenança i per no haver de re-numerar tots els articles es proposa 
afegir-lo com a nou paràgraf de l’article 4 de l’Ordenança. El redactat serà: Els controls 
inicials i els controls periòdics, als quals estan subjectes determinats establiments, els 
poden realitzar pels serveis d’inspecció de l’Ajuntament, ja sigui directament o 
mitjançant la delegació de funcions prevista per la legislació vigent, o per les entitats 
col·laboradores de l’Administració degudament acreditades. 
 
1.2.4.- Adició d’un nou apartat en l’apartat 5) de l’article 53 “Normativa aplicable”. 
Article 53. 5) “En cas que el control inicial el dugui a terme una entitat col·laboradora de 
l’Administració per al control d’establiments i espectacles o un tècnic titulat competent 
per raó de matèria, el certificat que s’emeti haurà de contemplar, explícitament, que s’ha 
revisat la documentació exigible segons Decret 112/2010, 31 d’agost.” 
 
1.2.5.- Adició d’un nou apartat en l’apartat 6) de l’article 53 “Normativa aplicable”. 
Article 53. 6) “ En cas que la verificació de la seguretat exterior i global d’aquestes 
instal·lacions la dugui a terme una entitat col·laboradora de l’Administració per al control 
d’establiments i espectacles o un tècnic titulat competent, aquests han de comunicar 
amb antelació suficient el dia i hora en que es realitzarà la visita de comprovació a 
l’Ajuntament, per tal que els tècnics municipals puguin participar en l’esmentada visita si 
escau. 
 
1.2.6.- Incorporar a l’article 22.3 : Els centres de culte han de disposar de serveis 
sanitaris (rentamans i inodors) en nombre igual per cada sexe” 
 
1.3.- Formulades per l’entitat FEDERACIO PROVINCIAL D’HOSTELERIA DE LLEIDA 
(registre d’entrada num 45008) i en conseqüència: 
 
1.3.1.- Modificar la disposició addicional tercera, apartat b, de l’ordenança de la següent 
forma: 
 
b. Establiments disconformes: Són aquells que compleixen les condicions d’ús del sòl 
de conformitat amb la normativa urbanística vigent i que no compleixen les altres 
condicions fixades per aquesta Ordenança. Quan es realitzin actuacions de millora o de 
reforma en els establiments existents, aquestes han de contemplar l’adequació de 
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l’establiment als requisits establerts en aquesta ordenança dins del límits de les 
possibilitats tècniques i la proporcionalitat econòmica de l’actuació. En qualsevol cas, 
l’adequació s’ha d’efectuar en un termini màxim de 10 anys. 
 
 
1.4.- Formulades pel Senyor Jesus Uriol Chavarriga, (registre d’entrada num 45020) i en 
conseqüència: 
 
1.4.1.-Incorporar un nou article 25.3.d.en relació amb les condicions que han de complir 
les actuacions en directe quan tinguin lloc en un espai obert que no formi part d’un 
establiment o les seves terrasses. 
 
 
1.5.- Formulades pel Col·legi d’Enginyers Graduats i d’Enginyers tècnics industrial de 
Lleida, (registre d’entrada nun 45037) i en conseqüència: 
 
1.5.1.- Afegir a l’article 2, dins del Grup C, la categoria: C.8 Forn de pa i/o pastisseria 
amb degustació. 
 
1.5.2.- Afegir a l’article 3.1 el paràgraf següent: Els establiments del grup C.8, forns de 
pa i pastisseries amb degustació, són els establiments especialitzats que comercialitzen 
productes alimentaris, on es podrà degustar i/o consumir els productes d’elaboració 
pròpia, acompanyats d’altres complementaris per a possibilitar el seu consum conjunt, 
tant en l’interior de l’establiment, com a l’exterior a les terrasses degudament 
autoritzades. En cap cas, es podran servir dinars, sopars, menús ni qualsevol altra 
forma de presentació que estigui regulada per als establiments de restauració. 
 
1.5.3..- Substituir el títol de la Secció 1 del Capítol 3 que diu: SECCIÓ 1. ACTIVITATS 
DELS GRUPS C.1, C.2, C.3, C.4. per: SECCIÓ 1. ACTIVITATS DELS GRUPS C.1, C.2, 
C.3, C.4, C.8 
 
1.5.4.- Revisar els articles 19.6 i 19.7 de l’Ordenança en el sentit de substituir el terme 
“entitat acreditada de prevenció de la contaminació acústica (EPCA)” per “entitats 
col·laboradores de l’Administració en matèria de contaminació acústica (EC-PCA). 
 
1.5.5.- Afegir el següent paràgraf a l’article 25.3.a: Per garantir-ne el compliment, 
l’ajuntament podrà exigir la presentació d’un estudi d’impacte acústic i la instal·lació 
d’equips limitadors de so amb enregistrador.  
 
1.5.6.- Afegir a l’article 25.3.b.2 el següent paràgraf: El valor límit d’emissió sonora es 
l’establert en aquesta Ordenança en funció de l’activitat concreta o, si s’escau, el que 
consti en la corresponent llicència o en la comunicació. 
 
1.5.7.- Modificar l’article 25.3.b.3 com segueix: Nomes es poden realitzar dins de la 
següent franja horari de 12:00 a 01:00 hores. La duració màxima de l’actuació es de 3 
hores. Aquesta restricció no afecta a les activitats recreatives del Grup B.  
 
1.5.8.- Anul·lar l’apartat 4 de l’article 25.3.b.. Això implicarà tornar a numerar els apartats 
d’aquest article.  
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1.5.9.- El redactat final de l’article l’article 25.3.c.4 serà següent: Amb caràcter general el 
valor límit màxim d’emissió de la font sonora és: 
LAeq60s < 82 dBA de 12:00 a 21:00 h , LAeq60s < 72 dBA de 21:00 a 23:00 h  
Si les condicions específiques de l’indret on s’efectua l’actuació en directe generen uns 
nivells d’immissió que superen els límits establerts per la legislació vigent, es requerirà 
la presentació d’un estudi d’impacte acústic que estableixi els límits i les actuacions 
necessàries per garantir-ne els seu compliment. 
 
1.5.10. Afegir un article 25.3.c.6 que digui: Les actuacions en directe en les terrasses i 
vetlladors dels establiments només es podran realitzar quan l’aforament previst sigui 
inferior a 150 persones. 
 
1.5.11.- Incorporar un nou article 25.3.d, corresponent a les condicions de les 
actuacions en directe quan tinguin lloc en un espai obert que no formi part d’un 
establiment o les seves terrasses.  
 
1.5.12.- Incloure un apartat 4t a l’article 25, amb el redactat següent:  
 
Les actuacions en directe que s’efectuïn en els establiments i les seves terrasses s’han 
de comunicar a l’Ajuntament. La comunicació inclourà totes les dades necessàries per 
identificar l’organitzador, el lloc on s’efectuarà, el tipus d’actuació, les persones 
responsables i la declaració responsable del compliment de la normativa vigent. 
Les actuacions en directe que s’efectuïn en espais oberts tenen la consideració 
d’espectacles públics i activitats recreatives extraordinàries i per tant se subjecten als 
règims d’intervenció administrativa establerts en l’article 4 d’aquesta Ordenança. 
Si per realitzar les actuacions en directe es preveu la utilització d’estructures i 
instal·lacions desmuntables (tarimes, envelats, carpes, graderies, generadors elèctrics, 
etc.) s’ha d’adjuntar a les comunicacions, certificacions de tècnics competents en la 
matèria que n’acreditin el correcte muntatge o instal·lació, la seva aptitud per a la 
utilització concreta a la qual es destinen i les comprovacions dutes a terme amb els 
mesuraments que escaiguin. 
En els supòsits que el règim d’intervenció administrativa sigui el de llicència, els 
certificats esmentats en l’apartat anterior s’hauran de presentar a l’Ajuntament abans de 
la realització de l’esdeveniment. 
 
1.5.13.- Incorporat en la nova redacció de l’article 19.7 i del nou paràgraf de l’article 4, 
que han resultat com a conseqüència de les al·legacions formulades pel grup municipal 
CRIDA PER LLEIDA-CUP. 
 
1.6..- Les formulades pel GREMI DE FORNES DE LES TERRES DE LLEIDA (registre 
d’entrada 45042) i en conseqüència: 
 
1.6.1.- Afegir a l’article 2, dins del Grup C, la categoria: C.8 Forn de pa i/o pastisseria 
amb degustació. 
 
1.6.2.- Afegir a l’article 3.1 el paràgraf següent: Els establiments del grup C.8, forns de 
pa i pastisseries amb degustació, són els establiments especialitzats que comercialitzen 
productes alimentaris, on es podrà degustar i/o consumir els productes d’elaboració 
pròpia, acompanyats d’altres complementaris per a possibilitar el seu consum conjunt, 
tant en l’interior de l’establiment, com a l’exterior a les terrasses degudament 
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autoritzades. En cap cas, es podran servir dinars, sopars, menús ni qualsevol altra 
forma de presentació que estigui regulada per als establiments de restauració. 
 
1.6.3.- Substituir el títol de la Secció 1 del Capítol 3 que diu: SECCIÓ 1. ACTIVITATS 
DELS GRUPS C.1, C.2, C.3, C.4 per: SECCIÓ 1. ACTIVITATS DELS GRUPS C.1, C.2, 
C.3, C.4, C.8 
 
Segon.- Desestimar les al·legacions següents : 
 
2.1.- Formulades pel Senyor Jesus Uriol Chavarriga, (registre d’entrada num 37244)  
 
2.1.1.- En relació a la barreja de termes de regulació d’establiments de concurrència 
pública i propis de regulació de contaminació acústica.  
 
2.2.2.- Respecte al punt 3.c el que considera necessari es la redacció d’un estudi 
d’impacte acústic amb una correcta simulació informàtica que prevegi el compliment o 
no de normativa i una vegada comprovat el no compliment de forma puntual que sigui 
l’Ajuntament que faci l’autorització fora de norma. 
 
Tercer.- Incorporar una consideració en relació amb l’apartat 3 de l’article 25.3.c i 
redactar-lo de la forma següent:  
 
“3. Només es poden realitzar un màxim de 4 actuacions en directe mensuals per 
establiment. Les actuacions en directe que es poden efectuar en una terrassa o 
vetllador d’un establiment estan limitades per les actuacions que es realitzin en altres 
establiments propers i, en aquest sentit, s’han de computar conjuntament amb aquelles 
que s’efectuen en altres terrasses o vetlladors situats a una distància inferior a 50 
metres. Es pot reduir aquesta distància elaborant un estudi d’impacte acústic pel supòsit 
concret que en determini la viabilitat. 
 
Quart.- Aclarir les al·legacions següents : 
 
4.1.1.- L’observació efectuada de que “Lleida no disposa d’Ordenança de Sorolls 
especifica”, no es en si una al·legació i per tant no és objecte de regulació d’aquesta 
Ordenança.  
 
4.1.2.- L’observació efectuada de que “sol·licita que es redacti una ordenança de 
contaminació acústica de Lleida”, no es en si una al·legació referent a aquesta 
Ordenança i, per tant, no pot ser objecte de consideració.  
 
Cinquè.- Aprovar definitivament la Modificació de l’Ordenança reguladora dels 
establiments de pública concurrència de Lleida amb les esmenes indicades en els 
apartats primer, segon i tercer.  
 
Sisè.- Publicar el text complet definitiu de l’Ordenança en el Butlletí Oficial de la 
Província de Lleida, la qual entrarà en vigor l’endemà de la seva publicació. 
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21.- APROVACIÓ DE L’ACORD DE COL·LABORACIÓ ENTRE EC OEMBALAJES 
ESPAÑA SA (ECOEMBES) I L’AJUNTAMENT DE LLEIDA, PER POTENCIAR LA 
RECOLLIDA SELECTIVA PORTA A PORTA DEL CARTRÓ COMERC IAL  
 
Vista la proposta del regidor de l’Hàbitat urbà i rural i la sostenibilitat, amb 16 vots a 
favor dels grups municipals del PSC, CiU i PP i 11 abstencions dels grups municipals de 
C’s, ERC-Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, s’acorda: 
 
Signar l’acord de col·laboració entre ECOMBALAJES ESPAÑA SA (ECOEMBES) i 
l’Ajuntament de Lleida, amb vigència fins al 31 de desembre de 2016, amb la finalitat 
d’incrementar la recollida selectiva porta a porta del cartró comercial i que representa 
per a l’Ajuntament de Lleida una millora econòmica. 
 
 
22.- APROVACIÓ DEL TEXT DEL CONVENI DE COL·LABORACI Ó ENTRE FÒRUM 
EMPRESA I L’AJUNTAMENT DE LLEIDA, PER AL FOMENT DE L’EMPRENEDORIA 
I EL DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL DINS DE L’ÀMBIT DE  LA CIUTAT DE 
LLEIDA 
 
Vista la proposta de la cap de secció de Comerç, Mercats i Consum, amb 20 vots a 
favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP, 2 vots en contra del Grup Municipal 
de Crida per Lleida-CUP i 5 abstencions dels grups municipals d’ERC-Avancem i Comú 
de Lleida, s’acorda: 
 
1r. Aprovar el text del Conveni de Col·laboració entre Fòrum Empresa i l’Ajuntament de 
Lleida per al foment de l’emprenedoria i el desenvolupament empresarial dins l’àmbit de 
la ciutat de Lleida.  
 
2n. Autoritzar i facultar a l’Il·lm. Sr. Alcalde per a la signatura del Conveni de 
Col·laboració entre Fòrum Empresa i l’Ajuntament de Lleida per al foment de 
l’emprenedoria i el desenvolupament empresarial dins l’àmbit de la ciutat de Lleida, i per 
tots els actes necessaris per a la seva execució. 
 
 
23.- APROVACIÓ DE LA CONSTITUCIÓ DE LA TAULA DE PRO MOCIÓ DE LA 
CIUTAT DE LLEIDA 
 
Vista la proposta del regidor de Promoció de la ciutat, del comerç, del turisme i de 
l’ocupació i de l’emprenedoria, amb 20 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, 
C’s i PP, 2 vots en contra del Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP i 5 abstencions 
dels grups municipals d’ERC-Avancem i Comú de Lleida, s’acorda: 
 
1r. Aprovar la constitució de la Taula de Promoció de la Ciutat de Lleida, i la seva 
adscripció a la Tinença d’Alcaldia de Promoció de la Ciutat, del Comerç, del Turisme, de 
l’Ocupació i  l’Emprenedoria, als efectes funcionals i organitzatius. 
 
2n. Aprovar les normes de funcionament de la Taula de Promoció de la Ciutat de Lleida, 
annexes a la present proposta.     
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24.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ SUBSCRI T ENTRE 
L’AJUNTAMENT DE LLEIDA, TURISME DE LLEIDA I RENFE V IAJEROS SA PER A 
LA PROMOCIÓ DEL TURISME DE CONGRESSOS I CONVENCIONS  
 
Vista la proposta del regidor de Promoció de la ciutat, del comerç, del turisme i de 
l’ocupació i de l’emprenedoria, per unanimitat s’acorda: 
 
1r.  Ratificar el Conveni de Col·laboració subscrit en data 20 de maig de 2016  entre 
RENFE VIAJEROS S.A., l’Ajuntament de Lleida i Turisme de Lleida  per a  la promoció 
del turisme de congressos i convencions.  
 
2n. Facultar a l’Il·lm. Sr. Alcalde per tots els actes necessaris que se’n derivin per a la 
seva execució.  
 
 
25.- MOCIÓ PROMOGUDA PER LA PLATAFORMA DE VÍCTIMES DE L’ALVIA 04155 
PER DONAR SUPORT EXPRÉS A L’OBERTURA D’UNA COMISSIÓ  
D’INVESTIGACIÓ EN EL CONGRÉS DELS DIPUTATS 
 
Amb 25 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem, Crida per 
Lleida-CUP i Comú de Lleida i 2 abstencions del Grup Municipal del PP, s’acorda: 
 
1r. El Ple de la corporació manifesta el seu recolzament a la Plataforma de Víctimes de 
l’Alvia 04155. 
 
2n. Que l’Ajuntament de Lleida rebi a la Plataforma de víctimes de l’Alvia 04155 per a 
conèixer les seves demandes i reivindicacions. 
 
3r. Instar a l’Ajuntament de Lleida a sol·licitar al Govern de l’Estat l’encàrrec, a una 
comissió d’experts i tècnics independents, de  la investigació del que va succeir. 
 
4t. Instar a l’Ajuntament de Lleida a sol·licitar al Govern de l’Estat l’obertura d’una 
comissió d’investigació en seu parlamentària per establir possibles responsabilitats 
polítiques. 
 
 
 
26.- MOCIÓ PROMOGUDA PER LA MAREA LILA DE LLEIDA PE R REFUSAR LA 
SUPRESSIÓ DELS JUTJATS DE VIOLÈNCIA CONTRA LA DONA DE BALAGUER I 
CERVERA I LA SEVA DERIVACIÓ A LLEIDA 
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals del PSC, Crida per Lleida-CUP, PP i Comú 
de Lleida i 13 abstencions dels grups municipals de CiU, C’s i ERC-Avancem, s’acorda: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida recolza la proposta de les entitats feministes davant el TSJC, 
el Ministeri de Justícia de l’Estat Espanyol i la conselleria de Justícia de la Generalitat en 
referència a la justícia de proximitat. La redistribució del sistema de justícia no pot anar 
en detriment de l’atenció pròxima a les víctimes de violència masclista i en cas de voler 
advocar per la redistribució de la càrrega de treball de les oficines judicials; cal establir 
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mesures que no vagin en detriment de les víctimes, com ara que siguin els òrgans 
judicials especialitzats en violència de gènere els que es desplacin pel territori. 
 
2n. L’Ajuntament de Lleida sol·licitarà a les mateixes institucions la proposta d’afavorir i 
augmentar els recursos i mitjans per facilitar l’accés de les víctimes de la violència de 
gènere tant a l’empara judicial, i que aquest extrem en el cas de l’àmbit judicial passa 
per aproximar els òrgans judicials a les víctimes. 
 
3r. L'Ajuntament de Lleida elevarà aquest acord de ple als Jutjats de Balaguer, Cervera i 
Lleida, a la Conselleria de Justícia de la Generalitat de Catalunya, al Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya i al Govern estatal de Madrid. 
 
4t. En cas que s’acabi aprovant la referida reforma, l’Ajuntament es compromet a vetllar 
perquè les víctimes gaudeixin de la millor atenció possible i el desplaçament al Jutjat de 
Violència contra la Dona de Lleida es faci amb el màxim d’acompanyament i suport 
psicològic possible. 
 
 
27.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CRIDA PER LLEIDA-C UP PER LA CREACIÓ 
D’UNA XARXA DE BIBLIOTEQUES LOCALS I L’ADEQUACIÓ DE  LA BIBLIOTECA 
DE PARDINYES 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la moció següent: 
 
1r. Actualitzar i publicar en el web el Pla Municipal de Biblioteques per a la ciutat de 
Lleida seguint les recomanacions del Mapa de Lectura de Catalunya de l’any 2014. 
 
2n. Iniciar, de forma progressiva, però immediata, la creació de la Xarxa de Biblioteques 
Locals, d’acord amb les indicacions del mapa de Lectura de Catalunya de l’any 2014, 
que tingui en compte el Pla Municipal de Biblioteques i que s’inclogui dins el Pla 
Estratègic de la Cultura de Lleida i, paral·lelament, endegar negociacions amb la 
Generalitat de Catalunya i sol·licitar que es tornin a obrir les línies subvencionadores 
d’arxius i biblioteques, parlar també amb la Diputació de Lleida per tal de trobar la 
manera de que participin en la realització d’aquest pla, tal i com passa a altres ciutats 
catalanes. 
 
3r. L’Ajuntament de Lleida es compromet a començar durant el present mandat (2015-
2019) la dotació de recursos per iniciar el desenvolupament del Pla Municipal de 
biblioteques per a la ciutat de Lleida que s’hauria de completar, amb l’ajut de les altres 
administracions corresponsables del seu desenvolupament.  
 
4t. Pel que fa a la Biblioteca de Pardinyes, tenint en compte que el seu funcionament 
correspon al d’una biblioteca i que la construcció de la xarxa de biblioteques de districte 
contempla la construcció d’un equipament nou, assegurar que, malgrat les seves 
limitacions i mentre no s’acaba de desenvolupar en la seva totalitat el Pla  Municipal de 
Biblioteques, ofereixi el màxim de serveis corresponents a una biblioteca, adeqüi els 
horaris i se la doti amb el personal necessari i amb la titulació corresponent.  
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28.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS DEL PSC, COMÚ DE L LEIDA, ERC-
AVANCEM I CIU PERQUÈ LA CIUTADANIA DE LLEIDA PUGUI CONÈIXER ELS 
SEUS DRETS EN MATÈRIA DE POBRESA ENERGÈTICA 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la moció següent: 
 
1r. Realitzar una tasca d’empadronament exhaustiva. 
 
2n. Realitzar un estudi a Lleida per preveure quins són els col·lectius que es veuen més 
perjudicats per la pobresa energètica i en els quals caldria intervenir primer, definint les 
causes de vulnerabilitat. 
 
3r. Establir uns protocols d’actuació en cada cas, prioritzant les urgències, sobretot quan 
les persones afectades són gent gran i infants. 
 
4t. Promoure la rehabilitació energètica dels habitatges per evitar que augmentin les 
desigualtats, les penúries i les morts. Cal tenir en compte no només el fred, sinó la calor, 
incorporant mesures dedicades a modificar la ventilació. 
 
5è. Fer difusió mitjançant dels instruments comunicatius de la Paeria dels continguts de 
la campanya de consells de seguretat que els Bombers van presentar a Lleida, amb 
especial incidència en els col·lectius més vulnerables. 
 
6è. Elaborar un fulletó informatiu sobre els drets que tenen les persones en situació 
d’exclusió residencial respecte als talls de subministraments (llum, aigua i gas), de les 
obligacions de les empreses subministradores, en base a la Llei 24/2015, i de quins són 
els passos que ha de seguir qualsevol persona que es trobi es risc d’impagament o en 
impagament dels subministres. 
 
7è. Atenent a la proximitat del fred més sever, fer arribar aquest fulletó informatiu a totes 
les llars de la nostra ciutat en un termini màxim d’1 mes.  
 
8è. Continuar amb les campanyes informatives endegades per l’Ajuntament en els 
mitjans de comunicació i via web de la Paeria  
 
9è. Posar en funcionament un dispositiu que garanteixi una atenció adequada, amb 
diferents punts d’atenció a la pobresa energètica, dotats amb el personal necessari per 
a poder atendre a les persones que requereixin informació o hagin d’iniciar els tràmits 
per a evitar talls de subministraments, per tal d’assessorar ajudar en els tràmits per 
accedir als ajuts als barris més afectats, així com per prevenir situacions. 
 
10è. Instar el Govern de la Generalitat a garantir els recursos suficient per aconseguí la 
tramitació àgil i flexible dels informes de vulnerabilitat així com de les accions adreçades 
a detectar i intervenir en les situacions de pobresa energètica per part de l’administració 
local. 
 
11è. Per complir els protocols definits per la Llei de Pobresa Energètica, cal que les 
subministradores facilitin els llistats de les persones que els estan deixant de pagar les 
factures. En cas de no ser proporcionats, cal que l’Ajuntament els exigeixi, ja que són 
dades crucials per tal que Benestar Social pugui contactar amb els afectats per a 
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demanar-los les seves dades d’ingressos i fer-los els informes d’exclusió residencial 
amb l’objectiu d’acolliment a l’esmentada llei. 
 
12è. Exigir al Govern de la Generalitat la signatura de convenis amb les empreses 
subministradores amb la finalitat que condonin el deute familiar i assegurin els 
subministraments bàsics a totes les llars en situació de risc d'exclusió residencial. Fer 
públic a la pàgina web de la Generalitat, els acords i convenis signats així com, les 
aportacions de les empreses subministradores. 
 
13è. En compliment de la Llei 24/2015, quan l’Ajuntament tingui coneixement de 
qualsevol tall de subministraments que incompleixi la Llei, i encara que aquest s’hagi 
restablert, el notificarà a la Generalitat per tal d'assegurar que s'apliquin d’immediat les 
sancions contemplades a la Llei 24/2015. 
 
14è. Reservar una partida pressupostària per a realitzar auditories a les llars de les 
persones que ja estan acollides a la Llei i a totes les que s’hi puguin acollir per tal que 
puguin reduir els consums d’energia i, conseqüentment, els deutes que es generen i 
continuar i reforçar les accions d’assessorament energètic a les famílies vulnerables 
 
15è. Reservar una partida per a la creació i implementació d’eines informàtiques que  
ajudi als tècnics municipals a gestionar els expedients de pobresa energètica i les 
auditories energètiques a les famílies afectades i que tingui mòduls de consells d’estalvi, 
de connexió amb les bases de dades de consums de les companyies i d’enviament de 
missatges a les famílies afectades. 
 
16è. Reservar una partida pressupostària per rehabilitacions de millora de l’eficiència 
energètica en habitatges en situació de pobresa energètica. 
 
17è. Crear una comissió de pobresa energètica entre Paeria, la Taula del Tercer Sector 
i la resta d'entitats que tracten amb persones vulnerables. 
 
18è. Reclamar al Govern de l'Estat que adopti les recomanacions de la Resolució del 
Parlament Europeu, del 14 d'abril de 2016, sobre la consecució de l'objectiu de lluita 
contra la pobresa davant de l'augment de les despeses de les famílies. 
 
19è. Notificar aquests acords al govern de l'estat, a la Generalitat de Catalunya, a 
l’Aliança contra la Pobresa Energètica i a totes les companyies subministradores que 
operen a la ciutat. 
 
 
29.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP INSTANT AL GOV ERN DE LA 
GENERALITAT A QUE EN ELS PROPERS PRESSUPOSTOS FIXI UNA PARTIDA 
ECONÒMICA DESTINADA A LA CONSTRUCCIÓ DE LA NOVA ESC OLA PINYANA 
DE LLEIDA  
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la moció següent: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida, avalat pel mandat del parlament de Catalunya i el 
compromís de la Consellera d’Ensenyament, insta al Govern de la Generalitat a que, en 
els propers pressupostos per l’any 2017, fixi una partida econòmica destinada a la 
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construcció de la nova Escola Pinyana de Lleida. 
 
2n. Donar trasllat d’aquest acord al Govern de la Generalitat de Catalunya, al 
Departament d’Ensenyament de la Generalitat i a la seva Consellera, al Director dels 
Serveis Territorials d’Ensenyament a Lleida, a l’AAVV de Balàfia, a la FAPAC i a l’AMPA 
de l’Escola Pinyana. 
 
 
 
30.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS DE CIU I PSC PER L A REDACCIÓ D’UN 
DOCUMENT GUIA QUE DEFINEIXI LA INCLUSIÓ DE LES CLÀU SULES SOCIALS, 
PEL FOMENT DE LA INCLUSIÓ LABORAL DE PERSONES AMB D ISCAPACITAT 
AMB ESPECIALS DIFICULTATS, EN LA CONTRACTACIÓ PÚBLI CA DE 
L’AJUNTAMENT DE LLEIDA 
 
Amb 22 vots a favor dels grups municipals de CiU, PSC, C’s, Crida per Lleida-CUP i PP, 
3 vots en contra del Grup Municipal d’ERC-Avancem i 2 abstencions del Grup Municipal 
del Comú de Lleida, s’acorda: 
 
1r. Instar a l’Ajuntament de Lleida a desenvolupar un document guia, definitiu, seguint la 
tasca ja iniciada, que defineix com aplicar a la contractació pública, les clàusules socials 
pel foment de la inclusió laboral de persones amb discapacitat amb especials dificultats i 
altres col·lectius amb especial vulnerabilitat i risc d’exclusió social.  
 
2n. Per aquesta tasca es crearà, en el termini no superior a un mes, una Comissió per a 
la contractació responsable, que reprenent les tasques desenvolupades en el mandat 
anterior, i basant-se en la proposta realitzada des de les entitats del tercer sector, tindrà 
com a funció l’estudi i definició de les clàusules socials susceptibles de ser incorporades 
en els plecs de condicions de contractació de l’Ajuntament de Lleida, així com la reserva 
de certs contractes a centres especials de treball, empreses d’inserció i entitats sense 
afany de lucre que tinguin per finalitat la integració laboral i social de persones en risc 
d’exclusió social, i altres col·lectius d’especial vulnerabilitat. 
 
Aquesta Comissió estarà formada per persones representants dels grups polítics, 
representants de les entitats del tercer sector, de les patronals i dels sindicats, així com 
personal tècnic de l’Ajuntament. 
 
Aquesta Comissió es reunirà un cop al mes, o sempre que sigui necessari, per tal de 
desenvolupar correctament la redacció consensuada del document. 
 
3r. Els termes definits en aquesta guia seran d’obligat compliment i s’haurà d’incorporar 
als plecs de contractació de tots els departaments de la Paeria així com del organismes 
i Fundacions a ella vinculats. 
 
4t. S’estableix un termini no superior a 4 mesos, des de la creació de la comissió, per la 
redacció de l’esmentat document. 
 
5è.  Paral·lelament es crearà una Comissió de seguiment del correcte desenvolupament 
i compliment de les clàusules socials incorporades a la contractació pública. 
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Aquesta Comissió es crearà, no més tard d’un mes de l’aprovació de la moció, per tal de 
poder iniciar el seguiment del compliment de la contractació socialment responsable ja 
inclosa en l’actualitat a la contractació de l’Ajuntament.  
 
La tasca d’aquesta Comissió es pot unificar amb el que s’exposa al Cartipàs de 
l’Ajuntament, pel qual s’estableix que trimestralment es donarà compte del compliment 
dels contractes establerts. 
 
 
31.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC-AVANCEM PER LA DEFENSA DEL 
DRET DE LES DONES AL TREBALL EN IGUALTAT D’OPORTUNI TATS 
 
Amb 13 vots a favor dels grups municipals d’ERC-Avancem, CiU, Crida per Lleida-CUP i 
Comú de Lleida i 14 vots en contra dels grups municipals del PSC, C’s i PP, s’acorda 
rebutjar els punts següents: 
 
“1r. Donar suport al Parlament de Catalunya i al Govern de la Generalitat en les 
iniciatives legislatives que permetin fer plenament aplicables i efectives les lleis 
suspenses pel Tribunal Constitucional. 
 
2n. Participar de les accions que es puguin organitzar en rebuig de l’anul·lació de les 
lleis catalanes i a favor de la sobirania del Parlament de Catalunya”. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar els punts següents: 
 
“3r.  Garantir el compliment per part de l’Ajuntament de l’article 15 de la llei 17/2015 
sobre l’obligatorietat d’elaborar, aprovar, executar i avaluar un pla d’igualtat de dones i 
homes destinat al personal al seu servei, així com d’un protocol per prevenir i abordar 
l’assetjament sexual i per raó de sexe. 
 
4t. Donar suport a les empreses del municipi sobre els plans d’igualtat i les mesures per 
prevenir i abordar l’assetjament sexual i per raó de sexe en l’àmbit laboral, així com fer-
los arribar la recomanació d’inscriure els respectius plans al Registre de Plans d’Igualtat 
del Departament de Treball, Afers Socials i Famílies. 
 
5è. Fer arribar aquest acord a les entitats de dones del municipi, a la representació dels 
treballadors i treballadores del consistori, a tots els grups parlamentaris del Parlament 
de Catalunya i al Govern d’Espanya”. 
 
 
INTERVENCIONS  
 
Abans de començar a tractar els punts de l’ordre del dia el Sr. alcalde fa referència a 
l’acte que s’acaba de fer a la Plaça dels Fanalets de Sant Jaume, on s’ha donat lectura 
al manifest contra la violència masclista. Vol que consti expressament en l’acta del Ple 
l’adhesió de la Corporació municipal a aquest manifest.  
 
Punt núm. 2. Donar compte dels decrets dictats per l’Alcaldia des del darrer Ple  
 
El Sr. González  formula les següents preguntes amb relació als decrets d’Alcaldia: 
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1. Sobre els Decrets 6.674 i 6.775, amb relació a l’aprovació de plans de seguretat 

referent a unes obres relatives a seguretat vial, que fan esment a contractes 
finançats amb càrrec al capítol 2. Hi ha altres decrets sobre contractes relatius a 
seguretat vial associats al contracte dels radars. Molts d’ells estan adjudicats a 
una de les empreses que formen la UTE que presta aquest servei. Sabem també 
que aquesta UTE ens ha portat a judici per la interpretació del contracte. 
Pregunta quin és el criteri que fa servir l’Ajuntament per contractar d’aquesta 
manera a l’esmentada empresa i si no creu que la partida pressupostària de 
millores en seguretat vial es podria fer en un únic contracte, amb diferents lots, 
on poguessin participar més empreses del sector.  

 
El Sr. alcalde respon que de ben segur la contractació estarà legalment ben feta. Si 
s’adjudica a una empresa de les que forma part de la UTE és o perquè està prevista 
aquesta obra en el contracte o perquè s’ha fet el procediment adequat.  
 
El Sr. Larrosa diu que s’està fent referència a uns decrets per les adjudicacions d’unes 
obres en la via pública: programes d’accessibilitat i de millora de la seguretat viària en el 
Centre Històric. Són processos de contractació diferents on s’ha fet un procediment de 
concurrència d’ofertes. No tenen res a veure amb el contracte de radars. Són actuacions 
previstes a l’annex d’inversions.  
 
El Sr. González diu que no ha qüestionat la legalitat; han comentat que han vist que hi 
havia en l’annex d’inversions del pressupost d’enguany una obra similar a la que s’ha fet 
referència en el decret; no veu la congruència de què s’executi amb finançament 
consignat al capítol 2 de despeses. Reitera que res no impedeix que es faci un contracte 
conjunt per a totes les millores de vialitat (amb lots), amb altres criteris de valoració a 
més del preu de l’oferta, incloent criteris socials, per exemple.  
 
 

2. Pregunta sobre el decret 6912 pel qual es denega al Comú de Lleida una petició 
de decrets. Pregunta per quin motiu es fa la denegació i, al mateix temps, es 
demana un informe. Creu que hauria estat més raonable esperar a tenir l’informe 
de l’APDCAT abans de fer la denegació.  

 
El Sr. alcalde respon que entén que no procedia facilitar els decrets demanats; però, per 
tenir tota la seguretat es demana l’informe esmentat a l’APDECAT. El criteri era 
denegar; es demana l’informe per tenir la major seguretat jurídica. S’ha emprat el criteri 
de prudència.  
 

3. Sobre el Decret 7130, que fa esment a la celebració d’una festa lúdica 
multitudinària al recinte firal (castanyada i halloween), pregunta si el criteri que té 
l’Ajuntament per atorgar aquests espais és el d’ordre de petició o el de la finalitat 
del recinte firal.  

 
El Sr. Larrosa explica que l’Ajuntament no intervé en la decisió sobre qui fa la festa; 
nosaltres només donem autorització de conformitat amb la normativa d’activitats 
corresponent. La decisió sobre qui fa la festa és una relació mercantil entre la Fira de 
Lleida i els promotors.  
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4. En relació amb el Decret 7.428, sobre la torronada per la gent gran, diu que la 
població més vulnerable a la situació creada per l’actual crisi és la d’edat més 
avançada. Pregunta si aquesta despesa supèrflua no es podria destinar a pal·liar 
l’empobriment de la població de més edat de la ciutat. Pregunta per quins motius 
es contracten infraestructures per a 1.500 persones i càtering per a 1.000.  

 
El Sr. alcalde diu que el criteri en la contractació de les infraestructures ha estat el de 
garantir l’amplitud i la comoditat. Explica que sobre la torronada de la gent gran cal 
considerar que la ciutat té 17 llars de jubilats (majoritàriament municipals) que 
desenvolupen activitats durant tot l’any per a la gent gran. Creu que les persones de les 
llars han de celebrar juntament, per Nadal, una torronada que els aplegui. Els cost per 
persona de l’acte és molt baix tenint en consideració que inclou infraestructures, 
orquestra, càtering, etc. Creu que s’ho mereixen, tot i que hi hagin grups municipals que 
no tinguin el mateix criteri.  
 
El Sr. González  pregunta si l’any 2017 es tornarà a fer torronada. 
 
El Sr. alcalde diu que dins la planificació dels nadals d’enguany està inclosa la 
torronada, per les persones de les llars de jubilats, que creu s’ho mereixen.  
 

5. Sobre el decret 7.459, que fa esment al canvi de l’operari de manteniment des 
del Centre d’atenció d’animals cap al teatre de l’Escorxador. Pregunta si es té 
coneixement que altres operaris hagin demanat el trasllat des d’aquest centre a 
altres serveis, per quin motiu i si està previst reposar la vacant a la que s’ha fet 
referència.  

 
El Sr. Larrosa diu que li constava la petició de la persona que ha estat traslladada a 
l’Escorxador, que estava capacitada professionalment per cobrir una vacant existent al 
servei del teatre. Al Centre d’atenció d’animals s’han incorporat dos persones més. No li 
consta que altres operaris hagin demanat el trasllat tot i que fa poc va visitar el centre; 
ningú li va fer cap comentari en aquest sentit.  
 
El Sr. Vega  formula també les preguntes següents: 
 

1. Fa observacions sobre el decrets 6.969, 7426, 7.427 i 7.428 que són dictats per 
aprovar plecs de condicions administratives de diversos contractes menors i 
iniciar la licitació corresponent. En tots ells s’estableix en el punt 5è de la part 
resolutiva que s’ha d’iniciar procediment licitatori amb publicació en el perfil del 
contractant de la Paeria. Diu que, hores d’ara, aquestes licitacions no estan 
publicades en el perfil del contractant. Entén que aquesta publicació és una 
condició necessària. Demana que hi hagi més celeritat a l’hora de publicar en el 
perfil del contractant aquestes licitacions.  

 
El Sr. alcalde diu que la voluntat és que aquests contractes es licitin mitjançant la xarxa 
perquè tothom en pugui ser sabedor.  
 

2. Sobre el decret 7.106, estableix una transferència de crèdits entre partides, per 
58.000 euros, de l’àmbit de Cohesió Social (ho explica) que es transfereixen a 
una altra partida destinada a contractes de prestació de serveis. Pregunta per 
quin servei es destina la contractació esmentada i com es justifica la modificació.  
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El Sr. Rodamilans diu que en la Comissió Informativa li seran facilitades les dades que 
demana.  
 
 
Punt núm. 4. Fixació de la data del ple ordinari de l proper mes de desembre  
 
El Sr. Talamonte  demana que es voti aquest punt i anuncia que el seu grup s’abstindrà. 
Entén que si es fixa la data del 23 de desembre pel Ple ordinari, encara estarem en 
període de reclamacions amb relació a l’acord d’aprovació dels pressupostos per a l’any 
2017. Creu que cal complir el cartipàs i fer el Ple ordinari de desembre el dia 30, 
complint així els terminis legals per aprovar el pressupost.  
 
El Sr. alcalde  explica que en la Junta de Portaveus es va consensuar el dia 23 de 
desembre com a data de Ple ordinari. Existeix la possibilitat que calgui fer un Ple 
extraordinari si haguessin al·legacions al pressupost o si hi hagués una disposició de 
l’Estat referent als valors cadastrals.  
L’interventor precisa que caldrà fer un Ple per resoldre les al·legacions a les ordenances 
fiscals abans del dia 30 de desembre, atès que cal enviar l’edicte corresponent perquè 
siguin publicades abans del dia 31 de desembre (explica el procediment de publicació). 
Preveu que el període d’al·legacions al pressupost finalitzi el dia 28 de desembre; 
podria, doncs, haver un Ple els dies 29 o 30 de desembre. 
 
S’aprova la proposta amb 25 vots a favor i 2 abstencions del Grup Municipal del Comú.  
 
 
Punt núm. 6. Aprovació de la modificació dels estat uts del Consorci per a la gestió 
del servei d’acolliment a persones sense llar  
 
El Sr. Talamonte  explica que després que diverses entitats i veïns del Centre Històric 
hagin manifestat la negativa a ubicar en aquest barri els recursos assistencials, aquest 
mes l’equip de govern ha anunciat que està prevista la compra de la que va ser 
Residència Pare Coll per a ubicar l’equipament d’acollida de persones sense llar. No 
poden estar d’acord amb aquesta decisió. Els veïns del Centre Històric fa dècades que 
pateixen les conseqüències de tenir acumulació dels recursos socials al barri, amb 
concentració d’usuaris que provoquen molèsties (en matèria d’higiene, convivència, 
etc.). Molts veïns han hagut de marxar de casa seva; han patit problemàtiques molt 
greus sense que l’Ajuntament hi faci res. Destaca la proliferació de la prostitució, 
assetjament o venda de drogues. El Ple va aprovar una moció que instava a traslladar 
aquests equipaments a altres zones de la ciutat i posar en marxa mesures d’urgència 
per pal·liar els problemes de convivència al barri.  
 
El Sr. alcalde  demana al Sr. Talamonte que cenyeixi la seva exposició a la proposta 
d’acord relativa als estatuts del Consorci per a la gestió del servei d’acolliment a 
persones sense llar. Si vol tractar el tema de la ubicació del centre de persones sense 
llar ho pot fer en el punt de precs i preguntes. Explica que en el Consorci es va explicar 
que únicament havia una oferta vinculant a l’entitat bancària propietària de l’edifici de 
l’antiga residència del pare Coll.  
 
El Sr. Talamonte  diu que respecte a la modificació dels estatuts estan d’acord amb 
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l’ampliació proposada. Reitera la demanda d’incloure totes les entitats que treballen en 
aquest sector, per tal de poder fer un treball més transversal.  
 
 
El Sr. Gabarrell explica que el seu vot serà negatiu, perquè, més enllà de la simple 
modificació dels estatuts que planteja, el seu grup s’oposà frontalment a la creació i 
desenvolupament del mateix Consorci. El Consorci segueix atorgant responsabilitats 
que haurien de ser cent per cent públiques, cent per cent municipals; s’atorguen a les 
entitats catòliques depenents del Bisbat de Lleida i que, com en tants i tants models 
d’igualtat social, segueix partint dels mateixos models assistencials que caracteritzen la 
Regidoria. El Consorci passa per sobre de la municipalització de tots els serveis 
d’atenció a les persones i del mapa de necessitats de les persones sense llar. Aquest no 
pot ser mai el model del seu grup. Reclama la gestió íntegrament pública i laica. Les 
entitats del tercer sector que vulguin, dels i les voluntàries, fan una tasca que no es pot 
menystenir; però, no pot ser mai substituta de la gestió i responsabilitat que l’Ajuntament 
ha de tenir. Aposten per un model que doti d’habitatges  i d’autonomia a les persones en 
situació de sense llar, com el programa Housing First desenvolupat en altres ciutats 
europees, i que sembla que també es vol implementar aquí, comptant amb el parc 
immobiliari del qual s’ha d’abastir l’Ajuntament per tal de garantir el dret a l’habitatge. 
Aquest és un bon camí. En virtut d’aquest model l’accés a un habitatge es converteix en 
la base i l’inici del procés, i no en la fase final o la intermèdia, i no es qüestionen els 
itineraris plantejats. Interpel.la al portaveu del Grup del Comú; no es pot dir que 
l’equipament que es pot fer a l’antiga residència pugui comportar conseqüències 
lamentables amb problemes d’higiene, prostitució, etc., quan estem parlant de persones 
amb risc d’exclusió social. Li sorprèn aquest plantejament; no concorda el discurs 
d’esquerra amb el d’una determinada associació de veïns de la ciutat. Vincular els 
problemes d’higiene, convivència i prostitució a la situació de les persones sense llar no 
és un discurs coherent amb el que manté el Comú de Lleida.  
 
La Sra. Marín  diu que la finalitat essencial del Consorci és abordar la problemàtica 
social i humana de les persones sense llar; totes aquelles persones que no poden 
accedir o conservar un allotjament adequat. Cal donar solucions a aquesta problemàtica 
i proporcionar a aquestes persones un marc estable de convivència. Les funcions del 
Consorci han d’estar adreçades a tota la ciutadania i són responsabilitat de 
l’Ajuntament. Són funcions pròpies dels ens locals, i han de respondre al model de 
responsabilitat social en la gestió publica. Estem parlant d’atenció a les persones, dels 
drets de les persones. Tenir un lloc on viure és un dret que tenim el deure d’assegurar 
als nostres conciutadans. També tenim una obligació moral i ètica. El model de gestió 
del seu grup per l’acollida a les persones sense llar és un servei que l’Ajuntament està 
obligat a prestar. En els darrers anys aquest servei s’ha “externalitzat”, i ha estat prestat 
per una empresa o per entitats (algunes amb vinculacions religioses) dedicades en el 
seus orígens a pal·liar els dèficits de les administracions. No qüestionaran mai la tasca 
que duu a terme el tercer sector. Qüestionen que es delegui de manera integral la gestió 
de la problemàtica de les persones sense llar. Es va explicar que el Consorci es va crear 
per assumir el llegat d’una propietat, portar a terme la venda i dedicar els guanys a la 
creació d’un recurs residencial. Aquesta operació es va fer en el mandat passat; tenen 
dubtes sobre que aquesta fos l’única fórmula a emprar. S’han ampliat les funcions i 
responsabilitats del Consorci, aquest no és el model que defensa el seu grup. El recurs 
residencial es vol ubicar (un altre més) al Centre Històric. Cal fer una reflexió perquè 
tota la ciutat comparteixi els deures i els drets. El Centre no pot assumir més recursos 
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d’aquest perfil; la resta de barris han d’assumir la seva quota de responsabilitat social. 
Volen fer palès en aquest Ple el malestar dels veïns. S’abstindran de votar la 
modificació d’estatuts; una abstenció al concepte del Consorci, més que a la modificació 
estatutària.  
 
El Sr. Rubio  explica que estan totalment a favor de la proposta. C’s té el laïcisme com a 
part del seu ideari. Però, si tenim la sort que una organització religiosa ens ajuda en 
qüestions com aquesta, sempre ha de ser benvinguda. Coincideix amb el Sr. Gabarrell 
en no entendre el discurs que ha fet el Sr. Talamonte. No es pot culpabilitzar les 
persones sense llar tal com ho ha fet; espera que ho aclareixi en el torn de rèplica.  
 
La Sra. Simó  diu que donaran suport a la proposta i al Consorci. Estan a favor d’aquest 
model de gestió: des de l’Ajuntament i amb el suport de les entitats que estan fent una 
feina molt bona. Quan es decideixi la ubicació de l’equipament el seu grup manifestarà 
el seu posicionament. Comparteix amb altres grups que el Centre Històric està saturat 
d’equipaments socials; aquesta qüestió es debatrà en el seu moment.  
 
El Sr. Rodamilans  diu que està clar que no comparteixen el model del Comú, la Crida-
CUP o ERC. No entén que per una banda es defensi la necessitat de col·laboració i 
participació i, per altra, no s’aprofitin recursos ben valorats com els que s’aporten al 
Consorci (siguin religiosos, laics o d’altres tipus). El procés és obert i encara no s’han 
definit els usos d’un futur equipament; no es pot fer una valoració, sense saber-ho, i dir 
que seran dolents pels veïns. L’espai d’aquest immoble és superior al previst per 
l’equipament inicial i pot permetre opcions molt positives per a la ciutat i per al Centre 
Històric. Demana explicacions al Grup del Comú.  
 
El Sr. alcalde  considera que la intervenció del Grup del Comú no ha estat en absolut 
coherent. S’ha criminalitzat les persones sense llar per una coalició que suposadament 
és d’esquerres. Subscriu la intervenció del Sr. Gabarrell llevat de les referències a 
l’església. La responsabilitat és de l’Ajuntament. Explica que aquest Consorci es va 
crear amb la finalitat d’atendre les persones sense llar, utilitzant els recursos que es 
derivaven d’una herència, als quals caldria sumar els que aportés l’Ajuntament o altres 
entitats. Es va arribar a un acord amb les entitats que es dedicaven a tractar la 
problemàtica de les persones sense llar. Quan es van aprovar els estatuts l’alcalde va 
proposar que la presidència fos itinerant entre les entitats (especialment bisbe i alcalde); 
el bisbe ho va rebutjar en tant que la responsabilitat era de l’Ajuntament. La 
responsabilitat és municipal i no la defugim; els estatuts preveuen que la presidència 
sigui sempre de l’alcalde. Les entitats col·laboren en la prestació del servei, amb el seu 
ideari d’atenció a les persones més febles. El Consorci referenda la responsabilitat de la 
Paeria respecte els més febles. Es col·labora amb entitats confessionals i amb entitats 
laiques en molts serveis a les persones. Explica que el Centre Històric era la ubicació 
d’un dels quatre edificis que es van estudiar per a aquest servei; aquesta ubicació 
presenta l’oportunitat addicional de rehabilitar un edifici del Centre Històric, evitant la 
seva degradació. Rehabilitarem un edifici que ajudi a rehabilitar persones. La moció 
aprovada d’estudiar llocs alternatius al Centre Històric ha estat complida en la cerca 
d’ubicacions per a aquest equipament. Ara es modifiquen els estatuts; quan es vulgui es 
podrà fer el debat sobre la prestació d’aquest servei.  
 
El Sr. Talamonte  qualifica d’esperpèntic que l’alcalde valori una exposició de motius 
que ell mateix ha tallat. Creu que s’ha fet referència a coses que no ha dit. Estava 
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valorant la idoneïtat de la ubicació d’aquest equipament. Creu que no podem negar els 
conflictes que generen els equipaments als llocs en què els ubiquem. El Centre pateix la 
ubicació d’equipaments com el de Jericó, la narcosala, l’operatiu de temporers, etc. No 
es pot obviar això. Abans de decidir la ubicació d’un equipament cal valorar l’afectació a 
l’entorn. Ha costat dècades aixecar comercialment el tram final del carrer de la Palma. A 
ningú se li escapa l’afectació que tindrà ubicar a l’edifici de la residència del Pare Coll un 
gran equipament per acollir les persones sense llar que, fins i tot, pot estigmatitzar els 
seus usuaris. També tindrà efectes vers els veïns i el seu patrimoni. Cal redissenyar el 
projecte per tal que no afecti l’entorn. Creu que fer un gran centre no és la solució 
(proposa habitatges d’acolliment, solucions descentralitzades, etc.).  
 
La Sra. López  es remet al contingut de la proposta, per la qual cosa no tenia previst 
intervenir. Creu que s’ha aprofitat aquest punt per fer un debat que, tot i ser important, 
no correspon a aquest punt de l’ordre del dia. El seu grup ha demanat que Lleida pugui 
disposar d’un centre per acollir les persones sense llar. No entrarà en les possibles 
ubicacions; cal, però, insistir en què el centre és necessari. Tothom defensa els drets de 
les persones sense llar, però és difícil tenir el consens amb les persones del barri on 
s’ubica l’equipament que els aculli. La polèmica sempre existirà. El Consorci ha de fer 
possible que es faci un centre, en les millors condicions possibles i sense que creï 
problemes.  
 
El Sr. Gabarrell  llegeix un paràgraf del llibre “El delito de ser pobre”, en què es fa 
referència a l’estigmatització de les persones sense llar. Creu que el Grup del Comú ha 
entrat en un discurs difícilment justificable més enllà de la visió d’un determinat col·lectiu 
de veïns d’un barri de la ciutat. S’ha vinculat la higiene i la inseguretat a un col·lectiu 
determinat com les persones sense llar. Podem parlar d’ubicacions dels equipaments, 
però no vincular les persones sense llar amb la delinqüència. És molt fàcil manipular la 
crisi social en relació amb determinats col·lectius de la ciutat. El discurs que ha fet el 
Comú podria coincidir fàcilment amb el del PP: és el discurs de la dreta. Diu al Sr. 
Rodamilans que no hi veu cap problema en col·laborar amb les entitats, sempre que 
calgui. Però hi ha entitats que no col·laboren, sinó que prenen directament les decisions 
sobre la gestió; no hi ha col·laboració, sinó que l’Ajuntament els encarrega la prestació 
del servei sense marcar les directrius ni dirigir el servei.  
 
El Sr. alcalde  diu que les entitats gestionen el servei dins d’un marc (contracte-
programa) acordat amb l’Ajuntament.  
 
La Sra. Marín  insisteix que col·laborar no és gestionar directament. Explica que en la 
darrera reunió del Consorci alguns membres van dir que l’Ajuntament posés els 
recursos i que les entitats els gestionarien.  
 
El Sr. alcalde  insisteix que aquesta gestió es faria en el marc de l’ideari del Consorci 
que presideix l’Ajuntament.  
 
El Sr. Rubio  diu al Sr. Talamonte que la seva segona intervenció ha superat la primera. 
Subscriu el que ha dit el Sr. Gabarrell, però creu que no es pot fer servir les persones 
sense llar per atacar altres grups. L’atenció a les persones sense llar no és una idea de 
dretes o d’esquerres. Es proposa rehabilitar un edifici existent, no fer un edifici nou. 
Creu que la proposta és completament lògica.  
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La Sra. Simó  creu que el model de gestió conjunta és correcte. Comparteix que les 
persones del Centre Històric estan cansades que tots els equipaments socials estiguin 
al mateix barri. Potser cal redefinir el model. No es pot concentrar tot al Centre Històric 
perquè el nombre de veïns sigui molt baix i no tinguin capacitat de reacció. Aquest és el 
problema, no les persones sense sostre que han de tenir un lloc on viure i disposar d’un 
pla integral d’acolliment i reintegració a la societat. Cal compartir-ho i consensuar-ho 
amb els veïns.  
 
El Sr. Rodamilans  invita els regidors a què vegin com es col·labora i es treballa 
conjuntament amb les entitats socials. Un centre d’aquestes característiques no s’ha 
pogut plantejar encara oficialment a les entitats veïnals perquè encara està en 
negociacions molt recents. No pot acceptar que el centre causi més brutícia o més 
delinqüència. Hi ha exemples d’altres equipaments de persones sense llar que són 
fantàstics, amb edificis que acullen molts usos. Cal anar pas a pas; analitzant els 
possibles usos quan es pugui concretar el projecte.  
 
El Sr. Talamonte  entén que es pugui discutir el tipus d’equipament i la seva ubicació. 
Creu que la millor solució no és un gran equipament al Centre Històric. Potser cal 
redefinir el projecte. L’afectació de la ubicació és un dels aspectes importants al definir 
un projecte com aquest. Cal parlar-ho. Reitera que ha explicat quina és la situació que 
viu el Centre Històric quan a l’afectació que comporten els equipaments que ara mateix 
hi són. No vol estigmatitzar el col·lectiu de persones sense llar. Creu que la manca 
d’actuació del Govern per evitar la drogoaddicció i la delinqüència fa que els veïns ho 
pateixin. 
 
La Sra. López  diu al Sr. Gabarrell que té un problema de fixació amb el Grup del PP. El 
seu grup s’ha manifestat a favor del Consorci i de la tasca que s’està fent. Creu que la 
Crida-CUP té el problema típic dels partits populistes, que pensen que estan en 
possessió de la veritat absoluta i que les dretes són dolentes i les esquerres bones. 
 
El Sr. Gabarrell  creu que gran part dels problemes que pateix el país són conseqüència 
de les polítiques que ha promogut la dreta. Diu al Sr. Talamonte que amb el seu discurs 
està estigmatitzant un col·lectiu determinat; insisteix que el seu discurs inicial coincideix 
amb el del PP i fins i tot amb el de CiU. Creu que el Sr. Talamonte volia parlar dels 
problemes del Centre Històric, però ha acabat dient que posar una residència de 
persones sense llar incrementarà la prostitució, les drogues, la delinqüència, etc.  
 
El Sr. Rubio  destaca la coincidència amb allò que ha exposat el Sr. Gabarrell, malgrat 
que per això algun grup ho pugui considerar demagògic. Es considera d’esquerres i està 
molt còmode en un partit lliberal, demòcrata i de centre. Reitera que estem parlant de la 
modificació dels estatuts d’un consorci. 
 
El Sr. alcalde  diu que el debat que avui es planteja no és nou; hi ha dos antecedents 
que no fan referència al Centre Històric i que s’han resolt sense problemes. És el 
problema de la por al feble. Quan es van rehabilitar les llars del Seminari, aquest 
equipament no va ser inicialment ben vist. El problema es va resoldre quan les famílies 
que van anar a viure es van poder veure amb els veïns i van compartir una relació 
personal que va funcionar. Els problemes s’acaben quan les persones es miren als ulls. 
També va ser molt complicada la posada en funcionament del centre de rehabilitació de 
persones que provenien de centres penitenciaris; un equipament situat en un dels 
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carres de la Zona Alta de la ciutat, es van patir pancartes, manifestacions, etc.; es va 
acabar el problema quan els interns hi van anar a viure. Aquest centre existeix en un 
edifici de veïns, completament normalitzat. No es pot criminalitzar grups socials; cal 
pensar en criteris solidaris.  
 
S’aprova amb 22 vots a favor del PSC, CiU, C’s, PP i Comú de Lleida, 2 vots en contra 
del Grup de la Crida-CUP i 3 abstencions del Grup d’ERC-Avancem.  
 
 
Punt núm. 8. Aprovació del Pla local de joventut 20 16-2020 
 
Abans de començar el debat d’aquest punt, intervé la Sra. Núria Cabiscol, en 
representació del Consell Local de la Joventut de Lleida. Vol exposar el treball que ha 
suposat aquest document i la importància que té la seva aprovació. Presenta el Consell 
Local de la Joventut; un ens que engloba diferents entitats juvenils o entitats que actuen 
en aquest àmbit (actualment una vintena). Explica que fa sis anys van creure necessari 
demanar ser un agent actiu en l’elaboració del Pla local. No representen el col·lectiu 
jove en la seva totalitat; però, el procés d’elaboració del Pla ha comptat amb la 
participació de més de 200 joves. El projecte es va endegar a començaments d’any i 
avui conclourà la primera fase. S’ha fet un treball previ de diagnosi, detecció de 
necessitats i comunicació. Explica les jornades de treball que els han permès conèixer 
diferents realitats i aportar iniciatives. El col·lectiu jove pot ser molt volàtil i divers, amb 
voluntat de fer les coses amb velocitat. L’objectiu ha estat fer un Pla per a tothom; amb 
negociacions, diferències, empaties i voluntat de consens. El nou Pla local Jove és molt 
ambiciós, es continuarà treballant durant els anys que estigui vigent. El Pla recull molts 
anhels del jovent que s’han convertit en realitat. El nostre col·lectiu està en situació de 
precarietat: educativa, laboral, d’emancipació, etc. Moltes accions del Pla van adreçades 
a aquestes qüestions, amb voluntat de canvi. Explica les iniciatives en matèria 
d’emancipació (cooperativa d’habitatge o lloguer social). En ocupació proposen un espai 
pel jovent emprenedor. Es plasma la voluntat d’oferir descomptes als equipaments 
culturals municipals i al transport públic. S’han incorporat millores per fer la ciutat més 
sostenible (carril bici, espais per activitats esportives a l’aire lliure, etc.). Volen que les 
accions proposades siguin una realitat. Volen una ciutat sostenible i culturalment activa. 
Amb informació que pugui permetre que tot el jovent gaudeixi de les novetats i 
oportunitats que pot donar el Pla. Creu indispensable un seguiment d’avaluació del Pla. 
El document és la prova que a Lleida la joventut està activa. Demana que la Corporació 
estigui al seu costat, sense girar l’esquena al jovent. Cal arribar a consensos i millorar, 
potenciant les polítiques juvenils. Dona les gràcies a les tècniques de la Regidoria de 
Joventut per la feina feta; per motivar-los i donar-los suport durant un llarg camí. Agraeix 
especialment el suport de la joventut de la ciutat perquè aquest Pla s’ha fet gràcies a la 
seva participació.  
 
El Sr. Talamonte  explica que no han pogut valorar el Pla perquè tot just fa una setmana 
i mitja que s’ha lliurat als grups municipals aquest document. No ha estat un procés 
informat per part del Govern a la resta de grups del Consistori; sense documentació del 
procés participatiu o de la valoració que s’ha fet. No s’ha pogut fer un estudi detallat del 
Pla. Volen saber els resultats del procés; quina ha estat l’avaluació de l’anterior Pla; 
quins col·lectius han participat i quins no ho han fet o quina és la valoració de cada 
col·lectiu respecte al document definitiu. Sense aquestes dades no poden votar altra 
cosa que l’abstenció. Votaran a favor quan tinguin tota la informació. 
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La Sra. López  diu que el Pla Local de Joventut és l’instrument que determinarà les 
polítiques de joventut a la Paeria els propers quatre anys. Després d’una exhaustiva 
diagnosi (on han col·laborat entitats i joves) s’han determinat els objectius estratègics. 
Els objectius més importants són, d’una banda, fomentar l’emancipació estable dels 
joves mitjançant la promoció i l’accés a recursos i oportunitats de formació, treball i 
habitatge. D’altra banda, també es pretén contextos de proximitat que potenciïn l’equitat, 
l’accés als recursos i l’acompanyament integral a joves en situació de vulnerabilitat. 
Igualment es vol fomentar una ciutat oberta per potenciar les iniciatives, manifestacions i 
creacions de la gent jove. En el context actual, totes les administracions -
fonamentalment la municipal, com la més propera al ciutadà- han de col·laborar en la 
formació dels nostres joves i en la lluita contra l’atur juvenil, una de les principals xacres 
que impedeixen la seva emancipació. Per aconseguir-ho cal formació específica i 
orientació professional. No volen que el Pla sigui només una declaració d’intencions; 
volen que sigui un instrument eficient i efectiu per a aconseguir els objectius que s’ha 
marcat. Volen que sigui un Pla útil. El jovent són el present i com a tal cal lluitar pel 
present i i pel futur. Hi votaran a favor.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que amb relació a l’aprovació d’aquest pla quadri anual varen 
posar, a la Comissió pertinent, una sèrie d’esmenes que creien es podrien incorporar a 
les propostes sorgides de la jornada de treball amb joves. Destaca, entre altres, forçar la 
cessió d’habitatges buits en mans de bancs immobiliàries a la Borsa d’Habitatge Jove; 
crear una borsa de treball digne per a joves; divulgar el cooperativisme entre el jovent, 
oferint ajudes a aquelles persones joves que impulsin iniciatives empresarials basades 
en un model compromès socialment; crear xarxa d’habitatge públic per a l’alumnat amb 
residència lluny de Lleida o, en el seu defecte, fer més assequibles les residències de la 
UdL; la referencialitat amb les entitats feministes i LGTBI (Colors de Ponent, Marea Lila, 
etc...) per tractar temes d’agressions de gènere i lgtbifòbiques; reformular el programa 
NITS Q, no té cap vessant de gènere i diversitat sexual, i que es posi en marxa un 
procés participatiu; no sol renovar i millorar els Bucs d’assaig El Mercat, sinó 
augmentar-los, anant cap a un model gratuït d’ús; que l’Ajuntament posi a disposició 
espais que compleixin amb les necessitats i demandes dels diferents col·lectius de 
joves; posar a disposició els poliesportius o pavellons, a les entitats juvenils per poder 
dur a terme les seves activitats, etc. Un seguit d’esmenes que van presentar a la 
Comissió i que no han tingut resposta, tot i que es va dir que alguna es podria incorporar 
en el pla de treball. Valora positivament el Pla però creu que les aportacions que ha fet 
el seu grup són importants. Fins que no se’ls comuniqui la possible incorporació de les 
esmenes, optaran per abstenir-se en la votació.  
 
La Sra. Marín  diu que els objectius del Pla són adequats i molt ambiciosos. Hi ha bones 
propostes. S’ha fet una bona feina per part del Consell Local de la Joventut. Però, han 
trobat a faltar una valoració aprofundida del grau de compliment dels objectius marcats 
en l’anterior Pla amb relació a les mesures previstes per aconseguir-los. Manca aquesta 
revisió més profunda dels mètodes i instruments per assolir els objectius marcats. Falta 
una reflexió més profunda sobre les polítiques municipals adoptades. Endegar un nou 
Pla sense tenir l’anàlisi del resultat de l’anterior porta al seu grup a l’abstenció, i més 
quan el Pla que es presenta segueix la mateixa metodologia. La situació actual de la 
joventut requereix un debat més profund. Agraeix el compromís del Consell Local per fer 
un seguiment exhaustiu del Pla i del seu desenvolupament, incorporant si cal noves 
mesures. Dona un vot de confiança al Consell per aprofundir en les polítiques de joves.  
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El Sr. Rubio  felicita la representant del Consell Local de la Joventut per la presentació 
que ha fet. Qualifica positivament el Pla i per això hi votaran a favor. Creu i espera que 
els objectius del Pla es puguin complir.  
 
La Sra. Salmerón  diu que han estudiat el document, han parlat amb diferents entitats 
de joves (especialment el Consell Local de la Joventut). Ha estat un text suficientment 
consensuat i treballat, en el qual s’han inclòs moltes de les propostes fetes pels joves de 
la ciutat i que milloren el Pla anterior. Destaca les propostes sobre el foment de 
l’emancipació, la formació, etc. Per aquests motius hi votaran a favor.  
 
El Sr. Rodamilans  felicita els joves de la ciutat. El Govern ha tingut sempre clar que el 
Pla de joventut havia d’estar fet pels joves, de qualsevol ideologia i de manera 
completament lliure i amb participació oberta. Recorda que al mes d’octubre de 2015 es 
va aprovar per unanimitat l’avantprojecte del Pla Local de Joventut. Durant un any, tots 
els joves, d’infinitat d’entitats, han pogut participar de manera individual o col·lectiva. 
Tothom ha pogut aportar les seves idees. S’ha aprofitat la voluntat de fer coses de la 
joventut perquè puguin definir les seves polítiques; fent la diagnosi inicial i definint el 
tractament que es vol donar. El Consell va demanar la col·laboració de totes les 
regidories de la Paeria, perquè han entès que el concepte de ciutat és realment 
transversal. S’ha parlat de tot i han estat els joves els que han demanat les actuacions 
que han considerat més escaients; els serveis municipals han avaluat les propostes i les 
han quantificat. Creu que s’ha arribat a un consens molt important en tancar aquest 
document. Considera que el document es podia haver llegit en el període del qual han 
disposat els grups. Sobre les esmenes de la Crida-CUP diu que les propostes no han 
pogut ser debatudes i consensuades pels joves; tot i així el document és obert i preveu 
la interlocució constant amb la joventut de la ciutat, és un document viu, que té capacitat 
d’incorporar totes les propostes que siguin assumides per la joventut lleidatana.  
 
S’aprova amb 20 vots a favor del PSC, CiU, C’s i PP i 7 abstencions dels grups d’ERC-
Avancem, Crida-CUP i Comú.  
 
 
Punt núm. 10. Aprovació del manifest del Dia intern acional de la ciutat educadora  
 
El Sr. Gabarrell  explica que tot i que es van abstenir en la Comissió, després d’estudiar 
el document han decidit votar-hi en contra; explicaran el motiu d’aquest posicionament. 
Diu que estan d’acord i entenen que les ciutats són una font d’educació per elles 
mateixes, des de tots els àmbits i per a tothom, sense discriminació. Ningú pot estar 
més a favor que el seu grup, d’una ciutat educadora. Però la ciutat serà educadora quan 
assumeixi una intencionalitat i una responsabilitat de formació, promoció i 
desenvolupament de tots els seus habitants, començant pels infants i els joves, i seguint 
per les dones i les persones migrades. Això demana corresponsabilitat entre les 
institucions educatives i la comunitat per a ser recíprocament transformadores i 
educadores de les persones que en formem part. Que la ciutat, el territori, sigui una 
comunitat d'aprenentatge, una comunitat educadora i transformadora i que empoderi les 
persones, a totes. Per això, no poden estar d'acord en aquest manifest perquè entenen 
que Lleida podria fer molt més per treballar coherentment per l'educació. Una ciutat que 
permet que s'hagin tancat línies educatives; que permet que es doni preferència a 
l'escola concertada (tant pel que fa a l'escolarització com a la dotació de recursos; que 
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és una de les ciutats amb més segregació escolar (com diu  
l'informe del síndic de greuges) sense prendre mesures concretes per evitar-les; que 
permet la presència de l’exèrcit en les diferents fires i certàmens vinculats a 
l’ensenyament; que manté escoles en barracons, etc. Una ciutat que permet tot això no 
es pot dir que sigui una ciutat que aposti per una educació de qualitat, transformadora i 
inclusiva. Volem ser una ciutat educadora i mantenim en situació d’exclusió els 
treballadors temporers que a l’estiu venen a Lleida a recollir fruita, o permetem la 
indignant situació a què estan abocades moltes de les ciutadanes que es queden sense 
llar o que estan amenaçades de desnonament, o mantenim el nomenclàtor feixista en 
els nostres carrers. Fa poc aquest mateix Ple va rebutjar una moció presentada per 
Som27, negant a aquests col·lectius d’estudiants el dret a protestar contra les retallades 
en les universitats públiques. Creuen que una ciutat educadora pot tenir un abast 
transformador molt més gran del que té Lleida en aquests moments, votaran en contra 
d'aquest manifest. Lleida tot i tenir el potencial per ser una veritable ciutat educadora, 
avui no ho aconsegueix. Demana anar més enllà; que no ens quedem en el redactat, en 
textos buits de contingut. 
 
S’aprova amb 23 vots a favor del PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem, PP i Comú de Lleida i 
2 vots en contra del Grup de la Crida-CUP. 
 
En la votació d’aquest punt no hi eren presents els regidors Sr. Larrosa i Sra. Simó  
 
 
 
Punts núms. 14, 15, 16 i 17. Aprovació convenis de cessió instal·lacions dels 
camps de futbol de Balàfia i Pardinyes i addenda al s convenis de col·laboració de 
la substitució de la gespa d’aquests camps de futbo l. Debat conjunt  
 
El Sr. González  recorda que fa un temps va parlar d’aquesta qüestió amb la regidora 
responsable i li va manifestar que no estava d’acord amb el sistema com es financen 
aquests tipus d’obres. Creu que cal diferenciar entre els convenis de cessió i les 
addendes relatives als nous camps de gespa. Quan als convenis de cessió 
d’instal·lacions destaca que a més de posar-les a disposició dels clubs també se’ls 
cedeix l’explotació publicitària. Vol saber quin és el contingut del pla de manteniment 
que inclou el conveni. Creu que dins els convenis marc caldria fer una esmena per la 
qual es preveiés que els infants que no tenen recursos suficients puguin utilitzar també 
les instal·lacions mitjançant beques o ajuts facilitats pels clubs. Quant a les pròrrogues 
creu que caldria especificar qui les decideix, per quins períodes, etc. Votaran a favor 
dels convenis de cessió amb la petició d’incloure les esmenes que han comentat. 
Respecte les addendes per la substitució de la gespa, destaca la documentació existent 
i els reparaments que fa la Intervenció Municipal. Creu que aquestes obres haurien 
d’estar previstes en les partides d’inversions del pressupost. Considera que si anés 
inclòs al pressupost l’Ajuntament podria licitar les obres directament i avaluar la millor 
oferta. Per aquests motius votaran en contra de les addendes.  
 
La Sra. Mínguez  diu que s’està votant la proposta d’expedient. Si el Grup del Comú 
volia presentar esmenes sobre els convenis, no creu que sigui procedent que les 
plantegi “in voce” en el Ple quan han tingut un mes i dos comissions informatives per a 
fer-ho. Si hi ha esmenes cal debatre-les en les comissions informatives. No creu que, 
per raons de forma, es pugui acceptar les esmenes “in voce” tal com s’han plantejat.  
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El Sr. González  explica que aquestes esmenes li han arribat el dimecres passat, fruit de 
la reunió de l’assemblea del seu grup. Si no és possible introduir-les en aquests 
convenis, demana que es tinguin en consideració per als convenis marc que es puguin 
subscriure en un futur.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que votaran a favor del conveni de cessió de les instal·lacions als 
clubs i s’abstindran de votar les addendes als convenis pes la instal·lació de gespa 
artificial. Entenen que les addendes fan el que no feien els convenis originals: concretar 
el cost de les obres de la gespa artificial i, més concretament, la manera de finançar-los. 
Entenem que el que els convenis vénen a dir és que, atès que els Clubs tenen "cedides 
gratuïtament" les instal·lacions, les obres de millora que s'hi facin les ha de pagar el 
propi Club, però com que representen una millora de les instal·lacions (que en principi 
quedaria revertit al patrimoni de l'Ajuntament) si els clubs deixessin de fer-ne ús 
l’Ajuntament fa les addendes perquè, finalment, sigui l'Ajuntament qui pagui les obres a 
través del finançament d’un crèdit que demana la pròpia entitat esportiva. Creu que és 
una mica rebuscat, conseqüència d'haver signat convenis de cessió gratuïts als clubs. 
No acaba d’entendre la manera de pagament, com ho faran, perquè diu el conveni que 
serà amb una "subvenció extraordinària". S’abstindran en aquest segon expedient. Creu 
que si ja resulta una mica complicat tot plegat, l’expedient del canvi de gespa al Camp 
d’Esports, ho serà encara més.  
 
El Sr. Cerdà  creu que aquets camps tenien que estar ja fets. Es felicita que es passi ara 
aquets expedients i que es puguin fer les activitats esportives programades que 
comptaven amb aquestes instal·lacions. Estaria bé que en el Pla estratègic de l’esport 
municipal estigués previst millorar qualsevol conveni que es pugui fer a partir d’ara.  
 
La Sra. Parra  diu que les clàusules socials a les quals s’ha fet esment ja s’estan duent a 
terme; en el pressupost d’enguany ja estaven previstos uns ajuts (als quals es podien 
acollir el clubs i les AMPES), adreçats als nens i nenes que volien fer activitats 
extraescolars i tenien dificultats econòmiques que dificultaven el seu accés. Comenta 
que els ingressos que es puguin generar per publicitat en aquets camps són molt 
minsos. Es podrà parlar d’aquestes qüestions en el Consell municipal. Agraeix el vot 
favorable que farà possible que els camps disposin de gespa artificial i que les millores 
en els equipaments es puguin fer al més aviat possible.  
 
El resultat de les votacions està transcrit en la part dispositiva de l’acta.  
 
 
Punt núm. 18. Aprovació de la posada a disposició d e la Generalitat de Catalunya, 
mitjançant la cessió d’ús, d’una finca municipal, s ituada a l’Av. de Pinyana 6 per 
tal de destinar-la a la construcció de l’Escola Pin yana  
 
El Sr. González  recorda que en el Ple del 30 d’octubre de l’any passat es van plantejar 
una moció (a instància de l’AMPA de l’escola de Pinyana) per tal de cercar acords per 
accelerar la construcció del centre educatiu; es va desestimar que la Paeria assumís el 
cost de la redacció del projecte. El mes de març d’enguany la consellera d’Ensenyament 
va informar sobre la unificació de dos centres educatius –Balàfia i Pinyana- i l’encàrrec 
del projecte executiu de l’escola. El mes d’abril la Generalitat va demanar a l’Ajuntament 
documentació (que incloïa un informe de l’ACA); aquesta informació va tornar a ser 
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requerida el mes de setembre. Suposa que avui es votarà afirmativament aquest 
expedient i la moció del PP. Es pregunta si la burocràcia té en consideració la situació 
real de l’educació. Critica el retard de la Paeria en enviar la documentació requerida per 
Ensenyament. No entén que la Generalitat demani a l’Ajuntament un informe –de l’ACA- 
que ha de fer la mateixa Generalitat. Tampoc entén el retard en la redacció del projecte 
executiu per part de la Conselleria. No podem celebrar que la primera promoció de 
l’escola de Balàfia hagi fet tots els seus estudis en barracons; amb el cost de 
manteniment es podia haver fet possible el nou centre.  
 
 
El Sr. Juvillà  anuncia també el seu vot favorable a la proposta. Esmenta una frase de 
Paulo Freire: l’educació no canvia el món, canvia les persones que canviaran el món. 
Cal que els nens i nenes puguin tenir una formació en condicions adequades. Les 
retallades s’han acarnissat amb l’ensenyament públic sense afectar els concerts amb 
els centres privats. L’AMPA ha denunciat reiteradament la situació de l’escola, en 
barracons, i el seguit de promeses que han esdevingut buides. Cal que ens preguntem 
per quin motiu la Paeria ha trigat tant en cedir un solar i perquè la Generalitat encara no 
ha redactat el projecte de la nova escola. Donaran suport a l’escola de Pinyana, a 
l’ensenyament públic, gratuït i de qualitat. Pressionaran aes seus representants en el 
Parlament perquè en els propers pressupostos hi hagi partida per fer aquest centre i 
nodrir de recursos l’escola pública; demana als altres grups que facin el mateix.  
 
La Sra. Gispert  creu que hem trobat una bona solució a dos problemes: el primer, la 
definitiva substitució dels barracons de Pinyana per una nova escola. El segon, el canvi 
que es produirà amb els alumnes de l’escola de Balàfia, que tenien un edifici que 
demanava mesures urgents de dignificació; ara podran gaudir d’una bona 
infraestructura. El barri de Balàfia tindrà un centre escolar nou i un projecte pedagògic 
nou, exclusiu i innovador. Diu que li sorprèn la demora que ha sofert aquets expedient 
en arribar al Ple. Comenta que el Grup del PP presenta avui una moció demanant 
celeritat en el procés i partida econòmica per a l’any 2017; estan d’acord en què l’escola 
es faci al més aviat possible. De res servirà que instem al Govern de la Generalitat si es 
continua sense poder aprovar els pressupostos del Govern català.  
 
El Sr. Larrosa  explica que aquest expedient es presenta amb la mateixa vocació amb la 
qual es va fer –l’any 2006- la cessió a la Generalitat d’aquesta mateixa finca per a fer un 
institut (un projecte que no van dur a terme). Li sorprèn les crítiques d’alguns portaveus 
a la diligència dels serveis municipals en el tràmit d’aquets expedient. S’han fet 21 
tràmits (incloent l’informe de l’ACA) i s’ha trigat 5 mesos escassos en tramitar i portar al 
Ple la cessió de la finca. El control exhaustiu del tràmit és obligat i ha de tenir els 
informes pertinents. Des de la petició formal fins al Ple d’avui han passat mesos. No era 
incompatible el fet que s’encarregués el projecte amb la formalització de la cessió. Creu 
que no és correcta l’afirmació del delegat d’Ensenyament en què deia que no es podia 
encarregar el projecte perquè la cessió no estava acordada.  
 
El Sr. González  diu que ha criticat el retard incomprensible de les dues administracions. 
Comparteix la necessitat d’accelerar el procés. Aquesta escola es fa pels nens, per 
l’educació; tots volem que l’educació sigui de qualitat. 
 
El Sr. Vilella  creu que és important que en aquest cas mirem endavant; mirar endarrere 
no porta enlloc. La realitat és que el col·legi de Pinyana porta 7 any en barracons i cal 
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propiciar un punt d’inflexió. Està satisfet que avui es comenci a actuar amb aquesta 
cessió del terreny. També cal demanar (com es fa en la moció) que sigui el Parlament 
de Catalunya qui inclogui en els propers pressupostos una partida per fer possible la 
construcció de l’edifici. Cal ser positius i treballar plegats perquè els alumnes puguin 
gaudir d’unes instal·lacions correctes i adequades.  
 
El Sr. Vega  intervé per respondre el que ha dit el Sr. Larrosa. Es tracta de que totes les 
administracions col·laborin i treballin plegades. Explica que un projecte no es pot 
començar a fer fins que no es té clar quin és el solar que cedeix l’Ajuntament i quin és el 
contingut de l’informe de l’ACA. Hi ha precedents en altres municipis en què va ser 
necessari desestimar uns projectes redactats perquè van existir modificacions en el 
terreny cedit o l’informe de l’ACA va ser negatiu (els explica). En urbanisme és 
especialment important l’observança dels procediments. Creu que no és procedent 
començar a fer la redacció de projectes fins que aquest tràmits no estan finalitzats. Cal 
que treballem conjuntament per fer possible un projecte educatiu interessant i necessari 
per a Balàfia.  
 
El Sr. Osorio  recorda l’acord que es va adoptar en l’anterior legislatura del Parlament 
de Catalunya (l’any 2015) en què per unanimitat es va instar el Govern de la Generalitat 
a posar en marxa la nova escola de Pinyana. La comunitat educativa va partir un cert 
desencís perquè aquesta decisió hagués quedat –fins ara- en paper mullat; cal fer un 
exercici de memòria.  
 
La Sra. Gispert  celebra que la demora sigui motivada per haver-se fet un control 
exhaustiu i es disposi de tots els informes necessaris. Les coses s’han fer ben fetes i no 
es pot començar a redactar un projecte si no es disposa del terreny. L’explicació del Sr. 
Larrosa té to d’excusa.  
 
El Sr. Larrosa  diu que ha fet el comentari de la seva intervenció perquè té l’aval dels 
serveis tècnics i jurídics de la Paeria. Li consten fins a tres exemples en què la 
Generalitat ha fet projectes executius sense tenir a disposició els terrenys (comenta com 
a exemple el de l’estació d’autobusos de Lleida).  
 
S’aprova per unanimitat.  
 
 
Punt núm. 22. Aprovació del text del conveni de col ·laboració entre Fòrum 
Empresa i l’Ajuntament de Lleida, per al foment de l’emprenedoria i el 
desenvolupament empresarial dins de l’àmbit de la c iutat de Lleida 
 
El Sr. González  explica que s’abstindran de votar aquest expedient. L’assembla del 
Comú ha considerat que no podem estar en contra de propostes amb relació a 
l’emprenedoria; però, els objectius, el mètode i finalitat no estan prou definits en el text 
del conveni. Per aquest motiu s’abstindran de votar-lo.  
 
El Sr. Juvillà  explica que en la darrera Comissió de polítiques de la gestió i promoció de 
la ciutat i sostenibilitat van votar que no a la proposta de conveni que se’ns torna a 
portar al Ple; avui mantindran el no. Es proposa aprovar un conveni de dues pàgines on 
es demana aportar 2.500 euros “en quota anual per poder participar a les activitats del 
Fòrum”. Pel que sembla doncs, els diners públics no seran per, tal i com es diu 
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“estrènyer les relacions entre ambdues organitzacions, reunir esforços i establir normes 
àmplies d’actuació”, sinó perquè representants de la Paeria puguin participar en els 
actes que aquesta entitat organitza. Pregunta on hi ha la reversió per totes les 
lleidatanes i lleidatans, per la ciutat de Lleida, que qualsevol aportació de diner públic, 
mitjançant conveni o d’altres fórmules, ha d’aportar. El conveni, en el seu punt II, ens 
detalla l’única actuació concreta que Fòrum organitza, entre d’altres: un dinar col·loqui 
mensual amb els associats i les principals personalitats de la vida econòmica, 
empresarial i sociopolítica. Donat que l’única activitat que ens detalla és un dinar amb 
personalitats “sociopolítiques”, diríem que es demana que la Paeria pagui un cobert en 
aquests dinars. La Crida-CUP no pot aprovar aquest conveni, 2.500 euros per participar 
en actes del Fòrum, entre d’altres, dinars col·loqui. 
 
El Sr. Peris  creu que la Crida-CUP veu sempre de manera negativa allò que estigui 
relacionat amb el món empresarial. Explica els objectius del Fòrum Empresa. És un 
espai de debat per a empresaris i professionals dins de l’àmbit empresarial i econòmic 
de les comarques de Lleida. Busquen millorar la formació i incrementar l’activitat 
econòmica. Una de les funcions més importants d’aquesta entitat és la formació, 
adreçada a potenciar les funcions directives i de gestió empresarial. Es fan més de 30 
accions formatives anuals. En destaca dos postgraus conjuntament amb la UdL (els 
explica). Participen anualment unes 2.500 persones.  
 
El Sr. Juvillà  explica que avui no es posa a votació el Fòrum i la seva activitat; es posa 
a votació un conveni concret amb un detall concret. En la part dispositiva del conveni 
(clàusula tercera) es marca que la nostra col·laboració és en concepte de quota anual 
per poder participar a les activitats del Fòrum i l’única activitat que reflecteix és el dinar 
col·loqui. Podem pagar per fer tasques d’assessorament o de formació, però no per 
l’objecte del conveni.  
 
El Sr. Peris  diu que en els dinars col·loqui de l’any 2016 han estat convidats, entre 
altres, el Sr. Garrigues Walker, el Sr. Campo Vidal, la Sra. Eugenia Bieto, el Sr. Pedro 
Solbes, etc. Creu que el nivell dels ponents és molt important.  
 
El Sr. Juvillà  respecta l’activitat dels dinars col·loqui. Pregunta, però, si l’Ajuntament 
paga per un cobert en aquests dinars i si pagarà també el mateix en tots els dinars 
col·loqui als que assistim. El Sr. Peris respon que no.  
 
S’aprova amb 20 vots a favor dels grups del PSC, CiU, C’s i PP, 2 vots en contra del 
Grup Crida-CUP i 5 abstencions dels grups d’ERC-Avancem i Comú. 
 
 
 
Punt núm. 23. Aprovació de la constitució de la Tau la de promoció de la ciutat de 
Lleida 
 
El Sr. González  intervé per explicar el sentit del vot. Reitera que el seu grup s’abstindrà 
de votar les propostes que es portin ja tancades i fetes. La Taula de promoció de la 
ciutat ja es va constituir i aquesta proposta hauria de ser prèvia. Espera que la Taula 
faci bones propostes i que realment siguin consultades prèviament.  
 
La Sra. López  diu que seu grup està a favor de la constitució de la Taula de promoció 



 
 

 40

de la ciutat de Lleida, entre altres raons perquè en el darrer Ple de l’Estat de la Ciutat el 
seu grup va presentar una proposta per a l’elaboració d’un Pla estratègic comercial a la 
ciutat; un marc de col·laboració entre entitats i el món comercial per elaborar 
conjuntament un pla estratègic. Aquesta Taula va molt més enllà del món del comerç en 
senti estricte i es planteja la promoció de la ciutat de manera íntegra. Entre els seus 
components hi figuren els agents implicats en el desenvolupament econòmic de Lleida. 
És un fòrum obert on tindrem l’oportunitat de definir entre tots el model de ciutat per als 
propers anys. És una gran oportunitat de debat en tots els aspectes: econòmic, cultural, 
esportius, etc. Per aquests motius hi votaran favorablement. 
 
El Sr. Juvillà  explica que votaran que no a la constitució de la Taula. És un no més per 
les formes i la manera com es construeix que no pas perquè no vegin positiva i 
necessària la constitució d’una Àgora ciutadana per debatre els grans temes de ciutat. 
Van assistir a la constitució d’aquest organisme i els va semblar, novament, una closca 
buida; una operació de participació a la qual ja ens té acostumats la Paeria, d’exposar i 
escoltar, però sense cap capacitat d’incidència. Una Taula amb un predomini d’un 80% 
d’homes i on van trobar a faltar moltes organitzacions, associacions i entitats a les quals 
aquesta Taula diu apel·lar per convertir-se en l’eina d’informació, discussió i debat dels 
grans reptes socioeconòmics de la ciutat. Més enllà de les associacions de propietaris, 
comerciants, col·legis professionals, hotelers i patronal, entenen que manca una part 
important de la societat que hauria de participar d’aquests debats (entitats de la societat 
civil, esportives, culturals, sindicals, marees, entitats de joves, etc.). Cal garantir una 
àgora oberta i participativa. Els preocupa la visió restrictiva que sembla imprimir la 
Paeria en aquesta Taula i també la manca de detall envers les normes de funcionament 
(ho explica). Manca concreció en el seu funcionament per a que la Taula esdevingui una 
possibilitat de debat real, viu i participatiu com entenen que un organisme d’aquestes 
característiques hauria d’esdevenir si li volem donar una utilitat mes enllà d’una 
fotografia de l’equip de govern en una mena de bany de masses un cop l’any. 
 
El Sr. Vega  diu que el seu grup celebra que l’equip de govern intenti endegar iniciatives 
que serveixin per reactivar l’ocupació i l’emprenedoria a la ciutat. Els agradaria que el 
foment de l’ocupació fos efectiu, tot i que no hi confien gaire. Es tem que sigui un 
projecte més “d’aparador” dels que fa l’equip de govern. Tenen raons per desconfiar. El 
Pla de promoció turístic i comercial que va prometre la Regidoria no s’ha realitzat, tot i 
ser un compromís pressupostari. L’acte de presentació i constitució de la Taula va servir 
per destacar la importància de crear ocupació, actuant sobre la promoció de l’esperit 
emprenedor. L’IMO té com a una de les seves prioritats la creació d’ocupació i el foment 
de l’emprenedoria; igual que GlobaLleida o el PCiTAL. Creu que estem duplicant 
propòsits i tasques. També es va definir com a prioritat la coordinació entre oferta i 
demanda de treball; no creu que la Taula pugui incidir sobre oferta i demanda laboral tal 
com s’ha dit (una tasca que requereix una gran dosi de pro activitat). El Sr. Peris també 
va parlar de desenvolupar mesures públiques que afectin el sistema de FP; però, no va 
concretar quines mesures en una matèria en què la Paeria no té competències ni 
capacitat d’actuació. La FP forma part del sistema educatiu i del de formació laboral i no 
és competència dels ajuntaments. Podem participar en fires, oferir places de pràctiques i 
fer formació ocupacional i assessorament sociolaboral. No és de rebut fer polítiques 
“d’aparador”, efectistes i gens efectives. Es tem que la Taula és només efectisme. No es 
va dedicar gens de temps de la sessió constitutiva per explicar com es canalitzaria la 
participació. La Taula hauria de servir per reactivar l’ocupabilitat i la emprenedoria; que 
generés sinèrgies per activar el teixit productiu de la ciutat. Ho dubta en tant que en el 
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darrer Ple municipal es va fer una crítica ferotge per part del Sr. Peris als comerciants i 
als hostalers i restauradors de la ciutat. Els agradaria que la Taula tingués èxit i per això 
no hi votaran en contra; però, com no s’ho creuen ni se’ls han demanat aportacions 
prèvies ni participació s’abstindran de votar aquest punt.  
 
El Sr. Osorio  explica que el seu grup va assistir a la constitució de la Taula. 
Personalment va trobar a faltar que no es pogués avançar més feina; era una gran 
oportunitat el fer coincidir en el mateix espai i dia a tants agents empresarials, socials i 
econòmics. Pel que fa a les normes de funcionament destaca la possibilitat que es 
preveu d’incorporar més entitats, de manera flexible. Troba a faltar que no hi hagi més 
concreció en el calendari de reunions (es fa referencia a que es convocarà cada vegada 
que els grans temes de ciutat ho requereixin i, com a mínim, un cop a l’any); seria bo 
establir calendaris amb dates més concretes. Creu que era normal que la primera reunió 
tingués un to més solemne; hauria estat positiu encarregar aportacions als assistents o 
intentar arribar a acords previs. Espera que en properes sessions es pugui fer més feina 
i rebre les aportacions dels assistents per la millora de la ciutat amb iniciatives 
concretes. Hi votaran favorablement i espera que la Taula sigui útil per la ciutadania i 
pels teixit associatiu i empresarial.  
 
La Sra. Simó  manifesta el posicionament favorable del seu grup. Estan a favor dels 
consens. Desenvolupar un pla estratègic per a la ciutat, sabent quina ciutat volem, és 
necessari. Per a tenir una visió global cal la participació de tots els actors implicats. 
Sense una visió global no es pot conèixer la realitat de la ciutat; necessitem tots els 
punts de vista, totes les perspectives. És important la transversalitat, sense caure en la 
indefinició. Estaran amatents als resultats de la Taula i que les definicions dels possibles 
projectes tinguin acords, terminis i consignacions pressupostàries. No podem caure en 
la indefinició, perduda en reunions anuals de molta gent i poc útils, que esdevinguin un 
aparador per lluïment de l’equip de govern. La ciutat necessitat decidir què vol ser; molts 
projectes amb un denominador comú. Hem de manifestar les ganes de tornar a ser 
referent en el territori. Hem de seguir treballant amb el tema del comerç, del patrimoni, 
del Pla estratègic de comerç, de la promoció de la ciutat. Comerç, patrimoni i indústria 
han de ser els referents perquè Lleida torni a ser el referent que tots volem, amb sentit 
de capitalitat.  
 
El Sr. Peris  manifesta el seu astorament per alguna de les intervencions. Tothom 
s’omple la boca parlant de processos participatius i quan des de l’equip de govern es 
proposa fer un procés participatiu com aquest es critica. Des del primer moment es va 
dir que la Taula estava oberta a qualsevol ens o organització que es volgués sumar. 
S’han posat eines perquè tothom pugui fer les seves aportacions de manera ràpida, fàcil 
i còmoda. També s’ha criticat que es focalitzés molt en la FP sense tenir competències; 
un ajuntament que ha fet moltes coses en aquesta matèria sense tenir-les. Tampoc 
tenim competències en habitatge i se’ns exigeix molt en aquesta matèria. La Taula està 
oberta a totes les entitats i particulars que vulguin participar. Diu que li va cridar l’atenció 
que cap grup polític participés el dia de la constitució de la Taula. Es pretén una 
participació global, oberta i transversal, amb un sentit ampli d’aportació d’activitat 
econòmica a la ciutat.  
 
El Sr. González  diu que votem la proposta de constitució de la Taula de promoció de la 
ciutat de Lleida. Està d’acord amb el fons però no amb les formes. Explica que els grups 
han donat el seu suport a la proposta de manera crítica, per raó de forma. Tots estem 
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d’acord en treballar per Lleida. Es podrà fer un treball més efectiu en grups més petits. 
Diu també que faran aportacions quan es convoquin les reunions. Reitera que el Grup 
de Comú s’abstindrà en les propostes d’acord que facin referència a actuacions que ja 
s’han fet.  
 
El Sr. Juvillà  diu que el que fa en aquets cas el Govern és un procés per exposar i 
escoltar però no de participar. Avui s’aprovaran unes nomes de funcionament amb 13 
punts i només 2 parlen de com participar (els llegeix). No es concreta com es participarà 
ni quins seran els mecanismes d’actuació.  
 
El Sr. Vega  creu que el Sr. Peris no ha sabut defensar la proposta. No ha rebatut les 
crítiques i els suggeriments que han fet els grups. No es defineix quin és el procés 
participatiu, quan s’endega, quina metodologia es farà servir, etc. Cal facilitar els canals 
de participació, les línies de treball i els criteris que s’han de fer servir. No creu que la 
primera reunió de la Taula fos el lloc i el moment en què els grups municipals havien de 
parlar, quan hi eren presents un centenar d’entitats que havien de tenir el protagonisme 
del diàleg. Insisteix que la feina que ha de fer un ajuntament per la promoció de 
l’ocupabilitat i per donar sortida a les necessitats de la població s’ha de prendre molt 
seriosament i hem de fer propostes que siguin possibles. Creu que s’està desaprofitant 
una gran oportunitat.  
 
El Sr. Peris  insisteix en què caldrà definir què és un procés participatiu ja que hi ha 
versions molt diferents al Ple. 
 
S’aprova amb 20 vots a favor dels grups del PSC, CiU, C’s i PP, 2 vots en contra del 
Grup Crida-CUP i 5 abstencions dels grups d’ERC-Avancem i Comú. 
 
 
 
Punt núm. 25. Moció promoguda per la Plataforma de víctimes de l’Alvia 04155 per 
donar suport exprés a l’obertura d’una comissió d’i nvestigació en el Congrés dels 
Diputats  
 
La representant de la Plataforma de víctimes de l’Alvia 04155, exposa la moció que han 
presentat per escrit: 
 
La Plataforma de Víctimes de l’Alvia 04155 porta lluitant per aclarir les circumstàncies 
en què es va produir el desgraciat accident del tren Alvia 04155 amb destinació a 
Santiago de Compostel·la el 24 de juliol de 2013. En aquest accident en què van morir 
81 persones i van resultar ferides altres 145 és l'accident ferroviari més greu de la 
història de la democràcia espanyola. Aquesta Plataforma es va constituir amb la intenció 
de reivindicar la veritat i la justícia en sentit ampli, exigint també responsabilitats 
polítiques, pels fets que van envoltar a l'esmentat sinistre. 
 
Un succés tan greu no pot ni ha de quedar en l'oblit de les institucions públiques i dels 
responsables polítics, i per això és necessari indagar en les causes i responsabilitats 
penals i polítiques que es puguin derivar d'aquest accident ferroviari. Al marge de les 
investigacions judicials i les responsabilitats penals que puguin derivar-se d'elles, les 
víctimes sempre han reivindicat l'obertura d'una Comissió d'Investigació Parlamentària 
per depurar les responsabilitats polítiques i en un exercici de responsabilitat cal donar el 
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nostre suport a aquesta iniciativa, posicionem del seu costat donant-los el nostre suport 
exprés. 
 
La Plataforma de Víctimes del Alvia 04155 ha denunciat en reiterades ocasions la 
manca de sensibilitat de les autoritats i una incomprensible situació de desemparament 
que viola els seus drets més bàsics com a víctimes i familiars d'aquest terrible succés. 
Amb aquesta moció no podem reparar el dany immens que aquestes persones han 
patit, no podem fer justícia, ni aclarir la veritat del que ha passat, però a través del 
consens entre tots els partits polítics amb representació al nostre Ajuntament en un acte 
de responsabilitat i. compromís contribuïm a reconèixer i dignificar les víctimes i 
familiars de l'accident ferroviari. 
 
Llegeix la part dispositiva de la moció que està transcrita en l’acta del Ple. 
 
El Sr. González  anuncia que donaran suport a la moció. La Plataforma fa una petició 
que és justa i necessària: esbrinar el que va succeir i demanar responsabilitats. És 
inversemblant que des de l’any 2013 hagin de seguir demanant una explicació en una 
comissió d’investigació; ningú no ho entén en tant que es tracta de la vida i la salut de 
persones. Resulta indignant que després del que han passat aquestes persones un 
patiment irreversible no hagin trobat ni una mica de sensibilitat de les autoritats i les 
personalitats polítiques que tan sols marquen distanciament, oblit i manca de 
col·laboració. Considera que aquest silenci és un menys preu a les persones mortes o 
ferides i no entén que no hi hagi cap responsabilitat política per aquests fets. Reclama 
unitat i serenitat per tal que s’aprovin els acords que ha presentat la Plataforma. Tant de 
bo s’aconsegueixi amb això una mica de pau mitjançant la veritat.  
 
La Sra. López  diu que, abans que res, vol mostrar l’agraïment del Grup del PP per venir 
a presentar aquesta moció al Ple. També vol mostrar el seu reconeixement i solidaritat 
amb les víctimes de l’accident ferroviari i amb les seves famílies. Manifesta el seu suport 
en la lluita per depurar responsabilitats d’un accident que ha marcat a aquest país. Per 
al Govern de l’Estat ha estat una prioritat l’atenció a les víctimes i als seus familiars i el 
poder aclarir les causes de l’accident; després d’aquest s’han aplicat 22 mesures de 
seguretat (n’explica algunes). Paral·lelament, el Jutjat d’Instrucció número 3 de Santiago 
de Compostela porta la investigació penal de la causa.. En el Congrés dels Diputats es 
va constituir una subcomissió d’estudi i anàlisi del sistema ferroviari espanyol per tal 
d’elaborar un informe sobre la situació de les infraestructures ferroviàries i fer propostes 
de millora. Després de dos anys de treball es van fer públiques les conclusions que van 
ser aprovades per una amplíssima majoria. S’ha demanat la creació d’una comissió 
d’investigació sobre l’accident (és un dels punts de la moció); la petició va ser 
desestimada pel Congrés també per una àmplia majoria. Aquest succés va ser molt 
greu i no pot ni deu restar en l’oblit per les institucions o per les autoritats polítiques. La 
instrucció de la causa i els tribunals són qui han d’investigar i enjudiciar a tots els 
responsables; en això tenen tot el suport i respecte del Grup del PP. Demana votar la 
moció per punts. Ho farien favorablement dels punts 1 a 3 i s’abstindrien de votar el punt 
4.  
 
El Sr. Juvillà  diu que votaran que sí a la moció que presenta avui la Plataforma de 
víctimes de l’Alvia 04155 per diversos motius. El primer, per justícia; perquè no entenen 
com el Parlament de Galícia i el govern de l’Estat Espanyol pot negar, de manera 
sistemàtica, la constitució d’aquesta comissió. Pregunta com pot el govern de l’Estat 
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Espanyol rebutjar una comissió d’investigació i aprovar crear una subcomissió 
d’accidents ferroviaris que ha d’estudiar i analitzar el sistema ferroviari espanyol, la seva 
situació i proposar millores en la seguretat, obviant una de les pitjors tragèdies 
ferroviàries que han succeït. El segon, per transparència; per posar el focus en els 
ferrocarrils espanyols i la seva seguretat, perquè volen saber si les dotacions de 
seguretat de la xarxa ferroviària són tecnològicament adequades i amb mitjans 
suficients per actuar en eficàcia. Un debat que els agradaria ampliar i posar en el centre 
és el model de transport que s’ha desenvolupat en les darreres dècades, que ha deixat 
de banda la xarxa de rodalies i convencional per apostar per l’alta velocitat a base de 
deute públic i malbaratament de recursos. El tercer; per demanar responsabilitat política, 
per saber si Ana Pastor (màxima responsable de foment en el moment de l’accident) va 
autoritzar als trens Alvia a desconnectar-se del sistema de control automàtic europeu, 
ERMTS, en el tram de l’accident amb l’excusa que generava retards en els trens. Per 
saber perquè el Director de Seguretat en la Circulació, Sr. Cortabitarte, responsable de 
la desconnexió del sistema de seguretat de control de la velocitat (que va exercir com a 
perit judicial en la investigació de l’accident del metro de València, i que està imputat per 
l’accident de dos mercaderies en Ávila i que va causar la mort d’un maquinista) guarda 
silenci. Per justícia, per transparència, per responsabilitat política i per solidaritat, 
donaran el seu si.  
 
El Sr. Vega  agraeix que la Plataforma hagi portat la seva veu al Plenari. La Plataforma 
agrupa la majoria de víctimes i familiars i reclama veritat i justícia. Més de tres anys 
després de l’accident encara han de lluitar, perquè un esdeveniment tan greu i luctuós 
no quedi en la impunitat absoluta. Se senten desemparats davant la manca de 
sensibilitat de les autoritats gallegues i estatals; coincideixen en què es tracta d’una 
manipulació per part de l’Estat i de l’empresa ferroviària. Explica que la Comissió 
Europea ha dubtat sobre la independència de la investigació espanyola portada després 
d’aquest accident i per això va demanar una nova investigació que fos independent 
(encara resten a l’espera). La CE va dir que l’informe espanyol va ser parcial, atès que 
RENFE i ADIF van formar part de la comissió que el va redactar i es van obviar 
elements claus que podien explicar les causes del sinistre. Segons l’Agència Europea la 
comissió d’investigació no va ser imparcial i per això es va demanar una segona 
investigació independent. L’informe de l’Agència Europea diu que donada la seriosa 
gravetat de l’accident calia fer una investigació que complís els requisits 
d’independència i que abordi les deficiències identificades; lamenten que la investigació 
espanyola només es va concentrar en què les causes de l’accident van ser degudes a 
un error humà (el maquinista del tren ha estat l’únic condemnat). No s’han buscat altres 
causes dins els organismes involucrats. L’Agència lamenta que hagin preguntes sense 
resposta, alerta d’un possible conflicte d’interessos amb RENFE i ADIF. Fins i tot posa 
en dubte les paraules de la Sra. Pastor que sempre ha insistit a dir que les 
investigacions van seguir tots les procediments legals. No deixa de ser simptomàtic que 
els tribunals continuïn investigant diversos fets detectats en els informes pericials i que 
incidien en les deficiències de seguretat a la via i que l’Audiència hagi estimat diversos 
recursos contra l’auto que va posar fi a la investigació i ha exposat la necessitat 
d’avaluar els riscos de perill en la corba on es va produir l’accident. L’Audiència també 
ha demanat revisar el fet que es traslladés el risc de la conducció al maquinista; hi ha 
indicis que el mètode emprat per ADIF presenta carències i es van transferir al personal 
de RENFE sense avaluar si els riscos eren tolerables. Hi ha moltes coses a resoldre i a 
clarificar. Entre tant, PP i PSOE, van votar al Congres en contra de la creació d’una 
comissió d’investigació. Massa paral·lelismes amb fets com l’accident del Metro de 



 
 

 45 

València, tot i que després les Corts Valencianes han creat una comissió d’investigació. 
La reclamació que fa la Plataforma és justa; cal depurar totes les responsabilitats, 
incloent les polítiques. També el Parlament Gallec hauria de crear una comissió 
d’investigació. Hi ha massa ombres de dubte. El dolor dels sobrevivents i de les famílies 
dels morts en l’accident ni s’evitarà ni es mitigarà amb cap comissió; però, cal contribuir 
a retornar-los la dignitat. Per això creu que la Paeria no només ha d’escoltar la 
Plataforma, sinó que els ha de donar tot el suport que demanen. Votaran a favor de la 
moció.  
 
El Sr. Osorio  agraeix als proposants de la moció la seva presència. No es pot oblidar el 
dia 24 de juliol de 2013, vigília de la festivitat de Santiago i inici de vacances de molts 
dels viatgers en aquest tren accidentat a la parròquia d’Angrois. Per la magnitud de 
l´accident difícilment oblidarem aquelles hores que van commocionar tot un país. Els 87 
morts i els 141 ferits no ens permeten oblidar ni tan sols reparar el dolor de familiars i 
amics de les víctimes. Ara, des de les institucions, el que ens correspon és posar en 
marxa les mesures necessàries de prevenció, minimització de riscos amb tot els mitjans 
possibles a l´abast dels tècnics i experts. Per respecte a la memòria de les víctimes i per 
evitar que això torni a succeir és tan necessària una comissió independent 
d´investigació, tècnica, sense pressions polítiques i sense cap ingerència envers l´acció 
de la justícia. Una oficina avaluadora independent que supervisi els projectes per tal que 
s´adeqüin al cost d´oportunitat i la viabilitat socioeconòmica i no a la rendibilitat electoral 
o les preses per un titular d´una inauguració. Per això volen revertir la situació, 
despolititzar la justícia i el treball de tècnics amb solvència acreditada, amb una 
comissió independent que pugui emetre informes contrastats. No és un cas tancat, 
resten encara molts fronts oberts. Cal aprendre de les errades del passat per evitar-los 
en el futur; cal entendre què ha succeït per tal de poder treballar eficaçment en la 
prevenció. No busquen l´enfrontament i rebutgen la utilització partidista d´un succés 
tràgic. El millor homenatge que es pot retre a les víctimes de l´Alvia és aclarir els fets, 
millorar la seguretat de les infraestructures i permetre que els tècnics facin lliurement la 
seva feina. Per tots aquests motius, per raons evidents de dignitat, justícia i memòria 
s’afegeixen a les demandes de la Plataforma. 
 
El Sr. Postius  en primer lloc vol traslladar la solidaritat i reconeixement del seu grup a 
totes les persones que van patir les conseqüències d’aquest greu accident (el més greu 
de l’alta velocitat a l’Estat espanyol). També el seu reconeixement a la tasca dels 
familiars i dels membres de la Plataforma que des de l’any 2013 clamen perquè es faci 
justícia i, sobre tot, perquè s’esclareixin els motius pels quals es va produir aquest 
accident. No fer-ho, dona la sensació de que s’amaga alguna cosa i no es vol arribar al 
fons de la qüestió: per evitar futurs accidents per depurar les responsabilitats inherents 
als fets. Aquesta qüestió està sent investigada actualment per la justícia. Però, això no 
és incompatible amb que en seu parlamentària es posi en marxa una comissió 
d’investigació per depurar responsabilitats de caràcter polític. Així ho van demanar més 
de 130 diputats el mes d’abril de 2016, amb una proposta que es va debatre en el 
Congrés i que no va prosperar pel vot contrari dels diputats del PP i del PSOE. Amb la 
nova legislatura s’obre una nova oportunitat per tornar a parlar d’aquesta comissió i que 
pugui ser una realitat. Cal esbrinar per què va passar aquell accident i que s’hagués 
pogut fer per evitar-ho. Per això el seu grup votarà a favor de la moció. També demana 
a la resta de grups que hi donin suport. 
 
El Sr. Larrosa  fa referència personal a les víctimes de l’accident relacionades amb la 
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nostra ciutat. Creu que la Corporació ha manifestat la seva voluntat de donar suport a la 
iniciativa plantejada per la Plataforma; una iniciativa que té tot el sentit. Quan una 
persona fa ús d’un ferrocarril, ha de tenir la seguretat que aquesta infraestructura 
funcionarà adequadament. El sector públic ha de garantir que aquest servei funcioni 
perfectament. Alguna cosa va passar; les comissions d’investigació estan per aclarir-ho, 
perquè es pugui saber quin és el nivell de responsabilitat de cadascú. Per aquest motiu 
donaran suport a la moció. Vol traslladar a la Plataforma el seu consol. Aquell dia, a 
Lleida es va viure intensament la desgràcia que acabava de succeir i que ens va afectar. 
L’equip de govern donarà suport a la iniciativa i espera que es pugui arribar a saber què 
és el que va succeir i quin va és el nivell de responsabilitats que cal exigir.  
 
Els representants de la Plataforma demanen que es voti la moció íntegrament. 
 
S’aprova amb 25 vots a favor i 2 abstencions del Grup municipal del PP.  
  
 
Punt núm. 26. Moció promoguda per la Marea Lila de Lleida per refusar la 
supressió dels jutjats de violència contra la dona de Balaguer i Cervera i la seva 
derivació a Lleida  
 
La representant de la Marea Lila de Lleida presenta la moció, que a continuació es 
transcriu:  
 
Atès que mitjançant la Llei 7/2015, de 21 de juliol, d'acord amb l'article 87 bis.2 s'aprova 
la possibilitat d’estendre l'actuació d'un partit judicial a més d'un partit fins hi tot dins tot 
l’àmbit d'una mateixa província. 
 
Ates que això suposa que en el cas deis Jutjats de Violència de Gènere, un mateix jutjat 
pugui abraçar dos o més partits judicials quan fins a l'actualitat cada partit judicial 
disposava d'un jutjat amb competències en matèria de violència de gènere pròpies. 
 
Atès que la Generalitat de Catalunya no disposa de competències amb relació a la 
regulació del sistema judicial i es veu obligada a definir l'organització de la jurisdicció a 
Catalunya segons les lleis i criteris emesos en el sí de l'estat espanyol. 
 
Atès que aquest fet suposa un clar retrocés en la lluita contra la violència de gènere, en 
tant que si bé mitjançant la implantació de la Llei Orgànica 1/2004 de Mesures de 
Protecció Integral Contra la Violència de Gènere s'establí que el jutjat competent per 
conèixer aquests fets era el jutjat del partit judicial de la residencia de la víctima; amb 
aquesta reforma s’obligarà novament a la víctima a desplaçar-se al jutjat de violència 
contra la dona que li quedi més pròxim, suposant en alguns casos distancies superiors 
als 70 kilòmetres i desplaçaments d'una hora i mitja en transport públic. 
 
Atès que per part del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya i en la Llei 7/2015 
s'advoca a favor de l'especialització deis òrgans judicials i de la distribució equitativa de 
la carrega de treball; considerem que aquests elements no poden anar en detriment en 
l'atenció pròxima a les víctimes de violència masclista i en cas de voler advocar per la 
redistribució de la carrega de treball de les oficines judicials; cal establir mesures que no 
vagin en detriment de les víctimes, com ara que siguin els òrgans judicials especialitzats 
en violència de gènere els que es desplacin pel territori. Entenem que el criteri 
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d'especialització no pot primar per sobre el criteri de proximitat i que s'han de 
contemplar ambdós criteris a l'hora de definir el sistema judicial d'atenció a les víctimes 
de violència masclista. 
 
Atès que la supressió deis jutjats de violència contra la dona de Balaguer i Cervera 
suposaran que si bé una dona de Balaguer i Cervera pot divorciar-se al seu partit 
judicial; en cas que hagi interposat una denúncia de violència de gènere tant el divorci, 
com la separació com qualsevol altre aspecte civil derivat a la unió estable de la parella 
serà conegut pels jutjat de Violència contra la Dona de Lleida, causant un nou greuge 
comparatiu a les víctimes de la violència masclista. 
 
Atès que la violència de gènere al nostre país, és una xacra que lluny d'eradicar- se 
continua persistint diàriament, entenem que cal afavorir i augmentar els recursos i mi 
ans per facilitar l’accés de les víctimes de la violència de gènere tant a l’empara judicial; 
i que aquest extrem en el cas de l’àmbit judicial passa per aproximar els òrgans judicials 
a les víctimes, lluny de distanciar-los. 
 
Atès que en la proposta d'especialització, comarcalització i provincialització d’òrgans 
judicials a Catalunya aprovada inicialment pel Tribunal Superior de Justícia de 
Catalunya, i que aquesta setmana ha queda anul·lada, es proposa la supressió deis 
Jutjats de Violència contra la dona de Balaguer i Cervera passant a atribuir les seves 
competències al Jutjat de Violència contra la dona de Lleida. 
 
Atès que considerem que la supressió dels Jutjats de Violència contra la dona de 
Balaguer i Cervera suposen un greuge per les víctimes deis referits partits judicials que 
entre d'altres greuges s'hauran de desplaçar fins a Lleida a efectes de poder obtenir una 
resposta jurídica a les agressions rebudes. 
 
Atès que considerem que aquest acord que ha d'aprovar el govern de l'estat a proposta 
del Consell General del Poder Judicial i amb informe de la Conselleria de Justícia, és la 
culminació d’un procés de retallades en la lluita contra les violències masclistes i 
concretament pel que fa als jutjats de violència contra la dona de Catalunya. 
 
 Llegeix la part dispositiva de la moció que està transcrita en l’acta del Ple.  
 
El Sr. Talamonte  diu que patim una situació de manca de recursos en la lluita contra la 
violència masclista, amb uns jutjats infradotats. Davant aquesta xacra és lamentable que 
haguem d’estar lluitant per no retrocedir. Algú ha plantejat que aquesta moció no tenia 
sentit després de la retirada de la proposta de supressió dels jutjats de Cervera i 
Balaguer. Creu que la moció és plenament vigent i agraeix que hagi estat presentada. 
La proposat no està tancada definitivament. Hi ha valoracions que creuen que cal que 
prevalgui el criteri de especialització sobre el de proximitat. El posicionament de la 
Conselleria no vincula les decisions del govern central, la qual cosa fa que el perill 
continuï. 
 
La Sra. López  creu que la moció arriba tard perquè, afortunadament el tema està resolt. 
Defensen una proposta en un dia com avui, on es fa més palès que la violència contra la 
dona és la manifestació més brutal de la desigualtat existent a la nostra societat. Explica 
el recent escrit del Conseller de Justícia sobre aquestes qüestió. La Llei 7/2015 
possibilita (no obliga) l’extensió de l’actuació d’un jutjat de violència sobre la dona a més 



 
 

 48

d’un partit judicial, pensat en els casos en què donada la proximitat física es pot afavorir 
un major grau d’especialitat i un servei més eficient. La norma també preveu que sigui 
preceptiu l’informe de les comunitats autònomes; en aquest cas el Departament de 
Justícia ja s’ha pronunciat valorant més la proximitat. La solució ideal seria conjuminar 
proximitat i especialització. La situació actual dona una proximitat que facilita la 
protecció a la víctima. Pot haver dones que vulguin més tenir un jutjat especialitzat. La 
situació actual és la de proximitat i és la que es manté. Per aquets motiu, en defensa de 
la justícia propera (que tant de bo fos especialitzada) donarà suport a la moció.  
 
El Sr. Gabarrell  manifesta que votaran a favor de la moció. Explica que els Jutjats de 
Violència de Gènere són essencials per garantir, en primer lloc, el dret a la vida; cal que 
recordem les assassinades. En segon lloc, ho són per garantir també un dret fonamental 
com el dret a la vida digna de les dones i els infants. No són qui soluciona els problemes 
de la violència masclista, però sí qui té la capacitat d’activar la protecció i el 
desplegament de la llei de protecció a les dones i infants. La justícia ha de ser de 
proximitat. Com si no, una dona sota les agressions, el control de tot tipus (econòmic, de 
moviments, laboral, etc.) dels masclistes que l’agredeixen, pot buscar la resolució 
judicial per superar la situació i allunyar l’agressor. Les dones passen per un camí de 
menysteniment i de victimització pel fet de no desplegar i dotar econòmicament els 
protocols d’atenció a les víctimes. Tot i tenir els jutjats propers, les condemnes no 
acaben de complir-se, les dones són agredides, intimidades i assassinades. Les 
retallades econòmiques del Govern espanyol s’han abraonat contra les classes 
populars, i molt contra les dones, només cal veure la feminització creixent de la pobresa, 
la eliminació de recursos a favor de l’apoderament de les dones, la infradotació en 
polítiques d’igualtat, la gairebé nul·la inversió en recerca científica sobre problemàtiques 
de gènere i un llarg etc. La suposada “racionalització” dels jutjats passa per eliminar el 
dret a la proximitat de la justícia. Si es vol racionalitzar-la cal millorar la formació en 
temes de violència masclista a tot el personal funcionari i laboral del sistema judicial, 
que ampliïn i millorin l’execució de les sentències, que es desplegui els recursos de 
protecció de les víctimes. Retallen econòmicament vulnerant els drets de les dones. La 
Generalitat no disposa de competències amb relació a la regulació del sistema judicial i 
es veu obligada a definir l’organització de la jurisdicció a Catalunya segons les lleis i 
criteris emesos en el sí de l’Estat espanyol. És cert que la Conselleria ha dit que no 
emetria l’informe requerit pel Govern espanyol, però cal recordar que no és un informe 
vinculant, i ho ha fet sota la pressió de les entitats feministes, un cop més actives i 
valentes en la defensa dels drets com ho van fer amb la modificació de la llei de 
l’avortament. Les entitats feministes ens demanen que ens posem al costat de les 
dones; totes són susceptibles de patir violència masclista, ningú n’està exempt. Ens 
demanen que donem suport al dret a la justícia. Contra el terrorisme masclista cal 
resposta social, política, judicial i calen diners i voluntats fermes. No pot ser que des de 
l’administració es practiqui també la violència institucional contra les dones. 
L’erradicació d’aquesta xacra també depèn del suport que donem a qui ho defensa des 
de primera línia: els col·lectius de dones del país.  
 
La Sra. Marín  diu que el conseller de Justícia no ha fet cap informe; l’informe al qual 
s’ha fet esment prové de la legislatura anterior. Creu que cal centra el debat en el text 
de la moció. Recorda al Sr. Gabarrell que la Llei per erradicar la violència contra les 
dones, aprovada pel Parlament de Catalunya l’any 2008, va ser promoguda per ERC i 
aprovada en aquella legislatura. No es pot dir que ERC no està per l’erradicació de la 
violència contra les dones. En l’argumentació de la moció es diu que el TSJC advoca a 
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favor de l’especialització dels òrgans judicials; advocar no vol dir imposar o obligar. Han 
parlat a favor d’una opció i aquesta és la interpretació que ha fet la Conselleria de 
Justícia i el conseller s’ha manifesta al respecte. A Catalunya continuarà el model de 
justícia de proximitat. Davant l’alarma que s’ha suscitat sobre aquets tema, el mateix 
conseller ha explicitat que a Catalunya no s’aplicaran les mesures que es rebutgen en la 
moció. La moció podria adreçar-se el Ministeri o al TSJC però no a la Generalitat, que ja 
s’ha manifestat al respecte. La proposta del TSJC ha quedat anul·lada i els jutjats de 
Cervera i Balaguer continuen actius. No votaran en contra i s’abstindran per respecte a 
la Marea Lilà; però, donaran un vot de confiança a la nostra administració de Justícia 
que s’ha manifestat fermament al respecte. 
 
La Sra. Ribes  considera que el tema sobre el que tracta la moció és especialment 
delicat. La violència domèstica és una xacra que s'ha de prendre molt seriosament i ser 
combatuda amb tots els elements que l'ordenament jurídic posa al nostre abast. No és 
un tema que pugui tenir respostes simples i fàcils, atès que qualsevol actuació en 
aquest àmbit comporta situacions fatals. I és per això que el seu grup no pot ser aliè a la 
realitat d'aquests jutjats. En els nostres partits judicials les competències dels Jutjats de 
Violència contra la dona s'assumeixen de manera compartida amb competències 
pròpies del jutjat d'instrucció o del Jutjat de Primera Instància i Instrucció pels jutjats 
"transformats" en violència contra la dona. Això implica que aquests jutjats hagin de 
compatibilitzar les seves tasques i funcions ordinàries amb la presentació imprevisible 
de detinguts per assumptes de violència domèstica i ordres de protecció de dilluns a 
divendres en hores d'audiència, el que es tradueix en un sistema de treball impossible 
de prefixar i organitzar; una situació de "guàrdia permanent" per part d'aquests jutjats. 
Aquest doble paper ha generat múltiples problemes en el funcionament ordinari 
d'aquests jutjats, problemes que repercuteixen en la tramitació no només de les causes 
de violència de gènere, sinó també en la de les causes ordinàries del Jutjat. Els jutjats 
amb competència en violència de gènere han de dedicar la major part de les hores 
d'audiència a la tramitació d'aquestes causes de violència contra la dona, el que 
comporta necessàriament la suspensió dels judicis, i resta de funcions ordinàries, això 
impedeix que els ciutadans obtinguin una resolució ràpida als seus assumptes, el que 
és incompatible amb una administració de justícia eficaç i moderna. La tramitació i 
resolució de les causes de violència de gènere tampoc resulta àgil, ja que no s'ha dotat 
a aquests jutjats dels recursos humans i materials indispensables per al seu correcte 
funcionament: no hi ha oficines d'assistència, punts de trobada, gabinets psicològics 
especialitzats o forenses i han de compartir amb el Jutjat de guàrdia no només els 
fiscals, sinó també els advocats que cobreixen aquest servei, els metges forenses, els 
intèrprets. No tenen un equip de psicòlegs especialitzats, de manera que la tramitació 
de les causes és lenta, amb molts temps d'espera, el que impedeix prestar una atenció 
immediata, àgil i eficaç a la víctima de la violència domèstica, com exigeix la llei. La 
solució no és fàcil. Si s'opta per la concentració i especialització dels jutjats a les 
capitals de província s'obliga a les víctimes que hagin d'acudir a aquests jutjats a 
recórrer grans distàncies per poder rebre resposta jurídica a les agressions rebudes Si 
s'opta pel manteniment d'aquests jutjats en les condicions actuals, l'atenció d'aquestes 
víctimes distarà molt de ser la mateixa que la d'un jutjat especialitzat, amb tots els 
problemes materials que hem esmentat anteriorment. La solució passa per dotar de més 
mitjans a l'administració de justícia; cal establir un torn de lletrats d'ofici per als fets de 
violència contra la dona, una major dotació material a les comissaries per fer front a 
aquesta realitat i un augment de les plantilles de fiscals o l'augment de forenses, 
psicòlegs i intèrprets per cobrir les necessitats de cada un dels partits judicials. Creu que 
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aquest Consistori no és el lloc adequat per a la presentació d'aquesta moció, atès que 
és el Consell General del Poder Judicial qui determina el manteniment o supressió 
d'aquests jutjats i és on s’han de presentar els escrits que calguin perquè aquestes 
propostes siguin escoltades. També portar-ho al Congrés del Diputats que és qui té la 
facultat legislativa. Entenen perfectament la problemàtica d’aquesta situació paradoxal, 
per això s’abstindran de votar la moció.  
 
La Sra. Salmerón  diu que és cert que el TSJC va fer un estudi en el qual es proposava 
concentrar en un únic partit judicial els assumptes de violència masclista. Aquets fet 
afectava, entre altres poblacions, als jutjats mixtes de Cervera i Balaguer, que 
actualment realitzen les tasques de jutjat de violència masclista. Això comportaria que 
tots aquests procediments es derivessin al jutjat especialitzat de la ciutat de Lleida. Per 
una banda es produiria un detriment dels drets de les persones afectades, víctimes d’un 
cas de violència domèstica, de violència masclista. Per l’altra, produiria un important 
desgavell (i segurament col·lapse) al jutja especialitzat de Lleida i als serveis 
assistencials de la ciutat que haurien d‘assumir aquestes tasques. Han estat vàries les 
entitats que han manifestat la seva oposició a aquets estudi (entre elles el Consell de 
l’Advocacia de Catalunya, els alcaldes de diverses poblacions afectades, col·lectius, 
etc.). Volen valorar i destacar el rebuig a qualsevol tipus de violència i especialment la 
violència de gènere. Aposten clarament per una justícia de proximitat on la víctima sigui 
tractada des del primer minut i sense haver-se de desplaçar. Creuen, però, que avui 
aquesta moció ha perdut una mica de sentit; l’estudi no s’ha retirat però el conseller de 
Justícia ja ha manifestat que l’execució de l’estudi estava totalment descartada i que les 
jutjats de violència quedaria com ara. Tenen coneixement que el conseller ha enviat 
cartes als alcaldes de les poblacions afectades per comunicar-los-hi. Per això el seu 
grup votarà abstenció a la moció.  
 
La Sra. Mestres  diu que hi votaran a favor. Estan totalment a favor del contingut de la 
moció. Entén que el fons de la qüestió rau en les retallades que han existit (i creu que 
continuaran); tant l’Estat com la Generalitat han retallat recursos en la dotació de mitjans 
que la justícia requereix i en els altres mitjans que són necessaris per erradicar la 
violència de gènere. Aquets ha de ser un projecte de totes les forces polítiques. Avui 
hem fet un acte unitari en què s’ha manifesta el compromís respecte a totes les 
administracions que lluitem contra aquesta problemàtica. Tots estem a favor, però avui 
hi ha abstencions al Ple. La denuncia sobre l’intent de supressió d’aquests jutjats denota 
que les coses no estan clares. El conseller de Justícia no ha comunicat res a 
l’Ajuntament de Lleida. Recorda que els socialistes també governaven en la Generalitat 
l’any 2008 quan es va aprovar la Llei per erradicar la violència contra les dones; una 
norma que va ser un pacte polític entre totes les forces del Parlament que la va aprovar 
per unanimitat.  
 
S’aprova amb 12 vots a favor dels grups del PSC, Crida-CUP, PP i Comú i 13 
abstencions dels grups de CiU, C’s i ERC-Avancem.  
 
En la votació d’aquest punt no hi eren presents els regidors Srs. Larrosa i Rodamilans. 
 
  
 
Punt núm. 30. Moció dels grups municipals de CiU i PSC per la redacció d’un 
document guia que defineixi la inclusió de les clàu sules socials, pel foment de la 
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inclusió laboral de persones amb discapacitat amb e specials dificultats, en la 
contractació pública de l’Ajuntament de Lleida 
 
La Sra. Simó  agraeix el suport dels grups que han manifestat el suport a la moció, 
especialment al PSC que l’ha signat conjuntament. Com s’exposa en el text de la 
proposta, un dels millors indicadors del grau de desenvolupament assolit per una 
societat és la capacitat per integrar a persones de diferents condicions, oferint-los-hi 
oportunitats per realitzar amb èxit, i en termes d'igualtat, un projecte de vida complert. 
Una societat més justa i solidaria és motor d'impuls per una ciutat integradora, que 
vulgui reconèixer el dret a treballar de tota persona, en igualtat de condicions. Lleida 
mereix ser una ciutat justa i integradora en tots els seus àmbits, al servei de tots els 
ciutadans en igualat d’oportunitats. La contractació pública té una gran transcendència 
en la nostra economia (també a nivell municipal). Les contractacions del nostre 
ajuntament estan al voltant de 60 milions d’euros anuals, que ens dona la possibilitat de 
ser un instrument efectiu per a fer polítiques socials. Hem d’aprofitar aquest fet per 
aplicar eines i donar impuls a la contractació socialment responsable. Recorda que el 
seu grup ha presentat altres iniciatives en aquest sentit; ha defensat –i seguirà 
defensant- una contractació pública que afavoreixi la inclusió de criteris socials, per 
afavorir la igualat de gènere, els salaris dignes i la contractació estable, sense oblidar la 
protecció de les PIMES (que són una peça molt important en l’economia de la ciutat). La 
contractació publica ha de servir per generar un impacte social que beneficiï als 
col·lectius més vulnerables. Han estat diverses les iniciatives presentades al Ple sobre 
aquesta matèria, algunes d’elles consensuades per tots els grups. Els acords presos no 
s’acaben de desenvolupar. Amb aquesta moció es vol posar “fil a l’agulla” i definir com 
introduir aquestes clàusules socials en la contractació de la Paeria. Tenim a les nostres 
mans l’elaboració d’una guia que serveixi per unificar conceptes i què s’està fent i què 
es pot fer. L’Ajuntament treballa i es comencen a incloure les clàusules socials a les 
contractacions; però, encara queda molt per fer. Per això aquesta moció pretén obtenir 
un consens que permeti la redacció de la guia. Aquesta és l’única manera d’avançar cap 
a un clausulat social just i unànime; una guia que marqui criteris. Reconeixen l’esforç de 
la resta de grups municipals per trobar consens en el redactat d’aquesta moció. Li 
sorprèn el posicionament del grup d’ERC-Avancem, que ha anunciat que votarà en 
contra. La declaració institucional (que provenia d’una moció d’ERC) va ser redactada 
per tots els grups i va tenir un suport unànime; de la declaració fa ja nou mesos i encara 
no tenim el document marc. La moció preveu uns terminis per tenir redactada la guia en 
un termini de quatre mesos. El document ha de ser consensuat, altres ajuntaments 
disposen de clausulats validats jurídicament. S’aposta per fer una comissió de 
seguiment del compliment de les clàusules i avaluar els resultats. És una petició de les 
entitats que demanen més celeritat en la incorporació de clàusules socials. Si donem 
exemple, la nostra societat pot millorar. Hem considerar que gestionem fons públics; 
però, el benefici social cal que sigui afegit al benefici econòmic en la contractació. La 
millor política social és la garantia d’un lloc de treball digne. La contractació social s’ha 
de concebre com un benefici que comporta retorns. Quan puguem canviar l’actual punt 
de vista aconseguirem millorar la nostra societat. Cal una contractació justa, ètica, social 
i responsable. El benefici serà fer de la nostra contractació pública una eina eficient que 
garanteixi la igualtat.  
 
El Sr. Talamonte  explica que fa dues setmanes el seu grup va fer públic un informe 
sobre la contractació que fa l’Ajuntament; van observar que els contractes menors i els 
procediments negociats sense publicitat eren pràctica habitual. Les entitats del tercer 
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sector que han signat contractes amb l’Ajuntament ho han fet mitjançant contractes 
menors; entén que la contractació “a dit” d’entitats del tercer sector genera relacions de 
clientelisme i de dependència que són insanes i sovint perilloses. Bona part de la moció 
els agrada; una altra part és insuficient; per això el seu grup ha optat per l’abstenció. 
S’han aprovat mocions, propostes i declaracions institucionals que fa mesos que 
s’haurien d’haver introduït. Els sembla positiva la comissió de seguiment de la 
contractació responsable. Faran un nou intent per modificar els criteris de contractació 
de l’Ajuntament. Cal potenciar la contractació responsable i també és necessari 
modificar els criteris de contractació de l’Ajuntament per permetre que les PIMES locals 
puguin donar servei de qualitat i generar llocs de treball dignes. Sempre que sigui 
possible s’ha de promoure la contractació per lots. Cal restringir els procediments 
negociats sense publicitat als casos de confidencialitat expressa i motivada. Cal acabar 
amb la improvisació i les preses. Cal elaborar un pla anual de contractació. És molt 
important que les empreses puguin preparar les ofertes i saber amb temps quina serà la 
contractació prevista per la Paeria per l’any proper. Espera que la guia sigui una eina 
per potenciar i incentivar l’economia de la ciutat. La transparència en els procediments 
de contractació ha de ser major per tal de prevenir qualsevol arbitrarietat. Cal més 
publicitat; anar més enllà dels terminis legals. Entén que la mesa de contractació ha de 
tenir caràcter decisori en els procediments d’avaluació dels criteris no automàtics. Faran 
aquestes propostes a la comissió que es creï i espera que es pugui modificar la 
contractació de l’Ajuntament, perquè sigui una eina per potenciar el teixit econòmic de la 
ciutat. 
 
La Sra. López  diu que estan d’acord amb la moció. Entén que l’ocupació és un dels 
objectius més importants que tenim les administracions. Hem de fer polítiques 
encaminades a assolir aquest objectiu. Quan es tracta de col·lectius vulnerables es fa 
del tot necessària una implicació més decidida. Les clàusules socials són una qüestió de 
justícia social. Per això hi votaran favorablement.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que aquesta moció vol definir com i de quina manera complirem 
una moció ja aprovada sobre la inclusió de les clàusules socials en tota la contractació 
pública que faci l’Ajuntament de Lleida. Creu que aquesta proposta s’hauria d’haver 
tractat en la comissió pertinent per establir els mètodes per aplicar les mocions ja 
aprovades. És com si a aquest equip de govern algunes mesures li fessin por, recança 
o, simplement, mandra dur-les a terme amb una certa solvència un cop s’han aprovat. 
Està a favor d’ajudar a que es normativitzin i sigui d’obligat compliment la inclusió de 
clàusules socials en la contractació pública. Totalment d’acord a desenvolupar un 
document guia definitiu per posar-nos ja a treballar, que els digui com, per què i per a 
qui aplicar, a la contractació pública, les clàusules socials. Clàusules socials i feministes; 
clàusules que permetin la contractació prioritària de persones amb dificultats 
econòmiques, de les dones, de les persones discapacitades, del jovent, etc. Clàusules 
que permetin reservar més contractacions per als Centres Especials de Treball i 
Empreses d’Inserció, destinades a fomentar la inserció laboral de col·lectius que es 
troben en risc d’exclusió social. Es crearà una comissió; no creu necessària la 
participació dels grups municipals en la mateixa. Demana una veritable definició del que 
entenem per entitats del tercer sector i no tenen massa clar la necessitat de participació 
de la patronal. Malgrat això, votaran favorablement, perquè tot plegat sigui d’obligat 
compliment i que els terminis d’execució no s’allarguin “in aeternum”.  
 
El Sr. Baiget  qualifica de “curiosa” la defensa de la moció. Recorda que en el Ple del 
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passat mes de febrer es va aprovar la declaració institucional; que en la passada sessió 
plenària es va debatre la inacció del Govern en aquesta qüestió. Es van incloure les 
primeres clàusules socials arran la queixa del seu grup. Creu que no és de rebut fer 
mocions que semblin revàlides escolars per als regidors. No es pot tractar aquesta 
qüestió com a actes de beneficència, quan portem deu mesos de retard en donar 
compliment a la inclusió de clàusules socials arran la declaració institucional aprovada 
pel Ple. La nostra responsabilitat al Ple és debatre i aprovar polítiques i normes d’obligat 
compliment, cosa que ja varen fer el passat mes de febrer quan es va aprovar la 
declaració institucional. A data d’avui (deixant de banda les primeres clàusules que es 
van debatre en el Ple passat) no s’ha fet res més. Entén que el PSC estigui a favor de la 
moció de CiU en tant que regalen a l’equip de govern quatre mesos més de termini, a 
banda dels vuit mesos que han passat sense fer cap plec de condicions que donés 
compliment a la declaració esmentada. Fa esment a la finalització dels treballs de la 
Comissió sobre el nom dels carrers i creu que la comissió que es crearà ara pot ser un 
cas similar. Els plecs i la introducció de les clàusules socials són responsabilitat de 
l’equip de govern mitjançant els serveis tècnics i jurídics. Un cop aprovada la declaració 
institucional ha de ser una prioritat del Govern. La resta és inacció, excuses o manca de 
voluntat per donar compliment als acords. Demana a la resta de grups que cerquin les 
accions que ha fet la Regidoria de drets per a les persones en aquest sentit; ERC no 
n’ha trobat cap. No s’han complert ni els acords pressupostaris signats entre l’alcalde i 
el seu grup. Ara estem a punt de votar una nova moció que li pot permetre al govern una 
nova relaxació temporal en l’execució de les polítiques adreçades a les persones que 
més les necessiten. Votaran negativament; per dignificar la implementació de la 
declaració institucional que va ser aprovada per unanimitat el passat mes de febrer.  
 
El Sr. Córdoba  diu que pensava que aquesta moció del PDECat i Unió estava 
consensuada entre tots els grups. Manifesta la seva sorpresa amb el posicionament 
d‘ERC. C’s votaran a favor, perquè no deixa de ser una moció per la redacció clàusules 
per al foment de la inclusió laboral de persones amb discapacitat, que ja s'està fent, 
però si això ens ha de servir per donar-li una empenta i que s'agilitzi, benvinguda sigui. 
Per descomptat estan a favor de les entitats del tercer sector dedicades a les persones 
amb discapacitat i risc d'exclusió social i al fet que aquestes tinguin un lloc preferent en 
les clàusules de contractació pública. Potser el fet de crear la comissió de seguiment 
ens grinyola una mica ja que hi ha altres organismes que ja vetllen pel compliment de 
les clàusules contractuals; tenim la Comissió de seguiment i la Comissió de 
transparència que en principi ja ho haurien d'estar fent. Per tant, hi votaran 
afirmativament. 
 
El Sr. Rodamilans  diu que les clàusules socials són una prioritat del Govern. Agraeix a 
la Sra. Simó que ha proposat aquest termini de quatre mesos perquè siguin efectives les 
clàusules socials. Revisant el que es fa en altres ciutats (com el cas de l’Ajuntament de 
Barcelona) es poden plantejar objectius molt similars a la Paeria. S’han acceptat alguns 
canvis en la moció que ha propiciat un consens que agraeix al Grup de CiU 
 
La Sra. Simó  proposa al Sr. Talamonte treballar en la comissió per estendre al màxim 
els objectius consensuats. Al Sr. Baiget li diu que la declaració institucional va aprovar el 
“què” i amb aquesta moció es busca el “com”. Sap que des de Secretaria General s’està 
treballant en aquesta matèria. Cal que entre tots treballem i que la comissió que es creï 
pot fer possible augmentar el consens i involucrar tots els sectors (incloent la patronal). 
Cal posar terminis i crear una comissió de seguiment que vetlli perquè el compliment de 
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les clàusules sigui una realitat.  
 
S’aprova la moció amb 22 vots a favor dels grups del PSC, CiU, C’s, Crida-CUP i PP, 3 
vots en contra del Grup d’ERC-Avancem i 2 abstencions del Grup del Comú.  
 
 
Punt núm. 31. Moció del Grup Municipal d’ERC-Avance m per la defensa del dret 
de les dones al treball en igualtat d’oportunitats  
 
El Sr. Baiget  explica que aquesta moció parla de tres desigualtats: la de ser dona, la de 
ser dona catalana i la de ser dona treballadora. La moció té una força molt potent en 
aquest sentit. Catalunya es troba davant d'una nova ofensiva del govern espanyol de 
judicialitzar la política i de recórrer davant el TC normes que afecten els drets bàsics de 
la ciutadania. L’anul·lació de diverses lleis catalanes a partir de recursos presentats pel 
Govern. El Parlament va aprovar la Llei 17/2015, de 21 de juliol, d'igualtat efectiva entre 
dones i homes, treballant en àmbits, etapes i circumstancies de la vida. Concretament, 
els articles anulars pel TC són els que fan referència al dret al treball en igualtat 
d'oportunitats així com les mesures per garantir l'aplicació de la llei. L'informe Human 
Rights Report 2015, elaborat pel Departament d'Estat dels Estats Units d’Amèrica, va 
destacar com a exemple de bones practiques la citada Llei i alguns dels articles ara 
suspesos. Aquest estudi anual sobre drets humans assegura que la norma "emfatitza la 
lluita contra l'assetjament sexual" i que "estableix la igualtat de representació en 
l'administració pública, la coeducació a les escoles, els plans d'igualtat a les grans 
empreses i la prohibició de difondre contingut sexista en els mitjans públics". El 
preceptes suspesos tenen un fort impacte social, ja que a Catalunya la diferencia entre 
el guany salarial entre dones i homes és del 25,95% i la segregació ocupacional. Atès 
que el que aleshores era president en funcions del govern espanyol va promoure un 
recurs d'inconstitucionalitat de diversos articles de la Llei i atès que el Parlament de 
Catalunya representa el poble català, exerceix la potestat legislativa i és la seu on 
s'expressa el pluralisme i es fa públic el debat polític. Atès que el Parlament de 
Catalunya va aprovar el passat 19 de maig la Moció 37/XI, sobre la judicialització de la 
política, que insta el Govern de la Generalitat "a fer tots els passos, les accions i el 
desplegament legislatiu necessaris per assegurar que els drets socials assolits per la 
ciutadania de Catalunya per mitjà de les esmentades lleis recorregudes puguin ésser 
garantits en tots els casos, i per tant deixar sense efecte pràctic la suspensió del 
Tribunal Constitucional". Llegeix la part dispositiva de la moció. 
 
El Sr. González  explica que el seu grup dona suport ple a la moció; un acord que vol 
lluitar per la igualtat entre homes i dones i denúncia la inconstitucionalitat d’aquesta 
nova ofensiva del Govern espanyol. S’està treballant en la supressió de la discriminació 
per raó de sexe, en la defensa d’un dret fonamental com és el de la igualtat. Tots som 
iguals davant la llei i està prohibit qualsevol tipus de discriminació. Malauradament la 
discriminació existeix aquí i ara. La igualtat no és encara una realitat. És indignant que a 
començament del segle XXI ens trobem encara en aquesta situació de manca d’igualtat 
d’oportunitats entre homes i dones. Critica els estereotips que a dia d’avui no estan 
resolts. Que s’hagi anul·lat una part d’una llei que contribueix a defensar la igualtat és 
un retrocés del tot inacceptable. En la defensa de la igualtat davant la llei no tenen 
cabuda les qüestions de competències.  
 
La Sra. López  diu que la proposta presentada és una moció “trampa” i oportunista. Sota 
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el títol de “la defensa del dret de les dones al treball en igualtat d’oportunitats” es 
demana que es facin il·legalitats. És oportunista, perquè demana coses que ja s’estan 
fent. El que planteja la moció no és el dret de les dones, si no la desobediència a la llei; 
en aquesta tasca no trobaran al Grup del PP. Pregunta si aquest és el concepte d’estat 
de dret que tenen els ponents: quan no agrada una norma es busca la manera 
d’incomplir-la. No és un bon exemple a la ciutadania. Políticament es pot defensar allò 
que es consideri convenient; a ningú se’l jutja per les seves idees polítiques, sinó per 
l’incompliment de les normes. Si es pot fer votació separada votaran en contra dels 
punts 1 i 2 i a favor dels punts 3 i 4 malgrat l’oportunisme de la moció.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que aquesta moció contempla dues coses: la protecció a les dones 
i la protecció a la llibertat. Especialment, avui, dia 25N, la moció apel·la contra la 
hipocresia política. Avui és el dia Internacional per l’eliminació de la violència masclista. 
Fa una estona, acabem de llegir un Manifest, que també s’ha llegit arreu del país. Un 
Manifest que cita Nina Simone quan diu “la llibertat és no tenir por”. Tots els grups 
municipals d’aquesta sala hem subscrit aquest manifest. Alguns dels que ho han fet són 
els que han donat suport a la resolució del TC d’anular la Llei 17/2015, de 21 de juliol, 
d’igualtat efectiva entre dones i homes. Alguns grups han donat suport al nomenament 
en la Comissió de Patrimoni de la ciutat del Sr. Mariano Gomà (explica les 
manifestacions del Sr. Gomà amb relació a la diputada Sra. Gabriel). Alguns grups 
signen manifestos i desprès demanen eliminar lleis de defensa de les dones i de les 
llibertats que comporten. Els manifestos, com el signat avui, no serveixen per a res si no 
van acompanyats de polítiques efectives de gènere, de lluita i de llibertat. Els 
manifestos, alguns i algunes els canten, els subscriuen i, mentrestant, es dediquen a 
eliminar, a suprimir lleis de gènere que van a favor de la llibertat. No vol que la data 
d’avui sigui una foto a l’any envoltats de policia; demana una lluita constant contra el 
masclisme i a favor de la llibertat.  
 
La Sra. Ribes  diu que aquesta és una moció d’hipocresia política; avança que hi 
votaran que no. Un vot negatiu que a més vol mostrar la indignació amb la manera de 
procedir d’ERC i d'alguns grups que hi donaran suport. Presenten una moció sota un 
nom per a demanar alguna cosa completament diferent. Vostès titulen la seva moció 
com a defensa de les dones, però després només parlen de lleis que se suspenen i a 
més donen classes de dret constitucional. No volen un debat sobre el dret de les dones, 
sinó tornar a parlar del dolent que és “l'Estat central i opressor”, i del rabiós que és el TC 
en anul·lar tots els preceptes que no els agraden, com si es tractés d'una rebequeria 
d'un nen malcriat. Per omplir una mica i ficar amb calçador les suposades idees 
progressistes que tenen, ens posen dades evidents a les quals cal enfrontar-se, tot i que 
no precisament amb els preceptes declarats inconstitucionals, perquè aquests no 
aportaven cap mesura salarial ni d'ocupació a favor de la igualtat de sexes. Simplement 
han de vendre que hi ha desigualtat laboral i social perquè no som independents. En el 
fons, aquesta moció no estan proposant res de nou pel que fa a la defensa de les dones 
i la igualtat d'oportunitats. Els acords tercer i quart, que són els únics que plantegen 
accions concretes i aplicables, i per tant que podrien ser d'utilitat, ja s'estan aplicant. Els 
ponents acaben l'exposició de motius amb l'anul·lació dels preceptes, i la resolució 
263/XI i tota la seva parafernàlia independentista, que no casa per a res amb el títol de 
la moció. Demana que no es presentin mocions amb títols falsos; no es pot confondre 
als ciutadans: diuen que presenten una moció de defensa de les dones i la igualtat 
d'oportunitats, quan realment es parla d’una altra cosa. Es fan servir els col·lectius 
vulnerables com a munició en una lluita que no és la seva, i si es vol ajudar-los 
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realment, no se’ls ha de fer servir com a element propagandístic de la seva causa. 
Demana que es deixin de victimismes artificials i assumeixin les seves responsabilitats 
com a equip de govern a la Generalitat, utilitzant totes les eines al seu abast. La llei que 
vostès esmenten segueix tenint un ampli recorregut si s'aplica correctament. Demana 
respecte pels ciutadans i pels membres del Ple i que no tornin a presentar mocions amb 
un doble sentit com és el cas d'aquesta moció. Aquesta moció no defensa la protecció a 
les dones n i la llibertat: va d’una altra cosa.  
 
La Sra. Gispert  explica que la Llei 17/2015, de 21 de juliol, d'igualtat efectiva entre 
dones i homes, a la qual aquesta moció fa referència ha estat declarada parcialment 
inconstitucional. Tristament han de dir que no és cap sorpresa que les normes del 
Parlament català es vegin com una amenaça per part del Govern espanyol i siguin 
recorregudes (explica diversos casos). Considera que s’està menystenint la 
competència legislativa i la sobirania del Parlament de Catalunya i, a més, no s’adopta 
cap mesura addicional per part del Govern espanyol per tal de pal·liar les urgents 
necessitats de la nostra societat (que afecten a la part més vulnerable de la mateixa). La 
qüestió de fons queda sense resoldre. Davant l’increment alarmant de la pobresa i la 
desigualtat social ens trobem mancats d’instruments i percebem una manca de 
sensibilitat del Govern espanyol envers les causes socials de la pobresa. Aquesta Llei 
ha estat reconeguda per diversos organismes internacionals. Llegeix la part de 
l’exposició de motius de la norma que justifica la necessitat de la mateixa. Catalunya té 
competència plena en matèria d’igualtat i la Llei té com a objectiu la igualtat i la no 
discriminació per raó de sexe en tots els àmbits. Explica les diferències que en aquest 
moment encara existeixen (salarials, temporalitat, etc.). La Llei va néixer per donar 
resposta a aquestes diferències; en l’administració i en les empreses privades. 
Reivindica la necessitat d’un contracte polític amb la ciutadania pel treball amb dignitat i 
pels drets socials. La lluita per la igualat de gènere és fonamental per assolir la qualitat 
democràtica. Hi votaran a favor.  
 
La Sra. Mestres  anuncia que votaran en contra dels punts 1 i 2 i a favor dels punts 3 i 4 
(entenen que el seu contingut s’està duent a terme a l’Ajuntament des de fa temps). 
Demana que quan es presentin mocions es pregunti prèviament al govern municipal si 
les actuacions proposades ja s’estan fent. Demana coherència política. Accepta les 
expressions abans explicades pel que fa a la hipocresia; creu que cal que entre tots 
propiciem debats seriosos i formals. Avui ens hem trobat tots en una declaració 
institucional, defensant el compromís polític de tots. No creu coherent que avui es 
presentin mocions com la que ara es debat, per acabar parlant d’independència, 
d’incompliment de lleis, del TC, etc. La moció preveu actuacions que ja s’estan fent (en 
els punts 3 i 4). Creu que la moció busca el protagonisme. La defensa de la igualtat de 
les dones és patrimoni de tots els grups. Demana que es faci política d’una altra 
manera.  
 
El Sr. Baiget  diu que quan una llei no els agrada no la desobeeixen: la canvien. Sobre 
les acusacions de manca de respecte a la ciutadania diu que l’exemple més clar va ser 
la resposta del TC a l’Estatut d’autonomia que el poble català va votar afirmativament. 
D’aquella actitud ha vingut la resposta que ara s’està donant a Catalunya. La patronal i 
els agents socials catalans tenen un acord per un salari mínim; la ingerència de l’Estat 
espanyol fa que aquest acord no es pugui desenvolupar. Això sí que és una manca de 
respecte a la ciutadania. Diu a la Sra. Mestres que el govern municipal hi està treballant, 
aquesta és la frase que han sentit sempre en aquest mandat. Però, encara no tenim 



 
 

 57 

resultats.  
 
El Sr. González  explica que votaran afirmativament tots els punts. Estan per la igualtat 
entre homes i dones, que avui en dia no gaudeixen de les mateixes oportunitats malgrat 
les lleis (les vigents i les retallades). 
 
La Sra. López  diu que per canviar una Llei cal tenir la competència per fer-ho. Si no es 
té la competència el que s’està fent és desobeir la norma (no canviar-la). Rebutja 
l’acusació que li ha fet el Sr. Gabarrell d’incongruent per assistir a un acte institucional el 
dia contra la violència de gènere i per adherir-se a un manifest en què es defensa que la 
llibertat és no tenir por. Subscriu aquesta frase. Creu que El Sr. Gabarrell confon llibertat 
amb llibertinatge; els exemples que ha posat no tenen res a veure amb la frase abans 
esmentada. Està molt orgullosa de compartir un acte amb les forces de seguretat que 
protegeixen a les dones i tenen competències en aquesta qüestió.  
 
El Sr. Gabarrell  reitera que ha dit que se signen manifestos, de manera alegre, 
defensant la lluita contra la violència masclista i després s’impugnen lleis que defensen 
el mateix que diuen els manifestos als quals s’ha donat suport. Reitera que cal 
coherència. Ha demanat anar més enllà de fer-se una foto a l’any i que durant la resta 
de dies no es faci res més. Demana fer polítiques reals.  
 
La Sra. Ribes  es mostra sorpresa per l’afirmació del portaveu d’ERC quan ha dit que 
quan una llei no els agrada no la desobeeixen: la canvien. Torna a dir que sota el títol 
de la moció “per la defensa del dret de les dones al treball en igualtat d’oportunitats” es 
torna a repetir el discurs independentista. Es vol fer creure que el Parlament de 
Catalunya governa perquè les dones catalanes siguin més lliures i iguals i el TC no ho 
pot suportar i per això anul·la la llei. Això no és cert. Cal analitzar per quins motius s’han 
declarat inconstitucionals alguns articles de la Llei (explica amb detall els motius legals 
que consten en la resolució del TC). Es tracta d’articles que tenen una regulació estatal 
similar o, fins i tot, que limiten la llibertat sindical, en tots els casos envaint competències 
estatals. La moció no pretén la defensa del dret de les dones al treball en igualtat 
d’oportunitats,  sinó el rebuig d’uns grups al TC, al Govern espanyol, etc. Els grups 
poden plantejar les mocions independentistes que vulguin, però no creu que sigui 
raonable que es faci sota un títol com el que s’empra en aquest cas. 
 
El resultat de la votació està transcrit en la part dispositiva de l’acta. 
 
 
PRECS I PREGUNTES 
 
Primera. El Sr. alcalde  respon una pregunta feta per escrit pel Grup de CiU. La 
pregunta feia referència a quan està previst abonar els 250.000 euros corresponents al 
conveni de l’any 2016 amb l’orquestra Julià Carbonell. Diu que la subvenció de l’any 
2015, de 350.000 euros, està totalment pagada (160.000 euros l’any 2015 i la resta l’any 
2016). Els 250.000 euros esmentats estan pendents de pagament; els serveis 
d’Economia preveuen que es pagarà abans de final d’any. 
 
Segona. La Sra. Mínguez  diu que a primera hora de la sessió, el Sr. Vega ha preguntat 
per uns decrets de contractació (en concret sobre el decrets 6.969, 7426, 7.427 i 7.428) 
que segons el Sr. Vega no havien estat anunciats en el perfil del contractant. El 
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Departament de Contractació ha enviat un correu electrònic assegurant que els 
corresponents anuncis estaven publicats en el perfil del contractant. En facilita les dates 
concretes de publicació dels quatre anuncis.  
El Sr. Vega agraeix la informació. Diu que avui mateix ho havia buscat i no ho ha trobat. 
Potser no ha sabut torbar-ho.  
 
 
L’alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
 
El secretari,  Vist i plau, 
  L’alcalde, 
 
 


